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سرمقاله

اجرای عادلانه 
قوانین مالیاتی

تخصیص نرخ ارز و ناپایداری 
قیمتها در حوزه مواد اولیه از 
مهم ترین مشکلات اصناف 
هستند. تغییرات قیمتی مواد 
اولیه و نوسانات آن، فعالیت را برای صنوف مختلف 
دچار مشکل کرده اســت. از آنجاییکه که اصناف 
نقش زیادی در تامین مالی اقتصاد از طریق تولید 
و ارایه خدمات، توزیع و اشــتغالزایی دارند، بهبود 
فضای کســب و کار ضروری به نظر می رسد.  در 
شرایط فعلی اصناف با رویه های کار، بیمه ها، قاچاق 
و وجود کالاهای قاچاق در بازار آسیب دیده اند. اگر 
واقع بینانه به موضوع نگاه کنیم تا زمانی که تقاضا 

برای کالای قاچاق...

  علی توســطی، رئیس اتاق 
اصناف تهران 

متن کامل  د ر صفحه 3

امکان تماس صوتی و 
تصویری باکیفیت 

در پلتفرم های ایرانی 

مردمی سازی اقتصاد با حضور اصناف تحقق می یابد 

نقش پررنگ اصناف در تامین مالی اقتصاد
صفحه3

صفحه۲

مالیات 4 هزار میلیاردی خودروهای لوکس
اطلاعات   4۰۰ هزار  خودروی  گران   قیمت   شناسایی   شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امکان تماس 
صوتی و تصویری باکیفیــت در پلتفرم های ایرانی 
وجــود دارد. با تلاش جوانان کشــورمان، حمایت 
کاربران و دولت، محصولات وطنی مسیر رسیدن 
به قله های ایــده آل را به ســرعت خواهند پیمود. 
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در کانال »بله« خود با انتشــار پستی نوشت: امروز 
یکی از دوســتانم تصویر انتقاد یکی از هموطنان را 
با این مضمون که »هموطنان عزیز ساکن خارج از 
کشور برای ارتباطات با خانواده خود در ایران دچار 
مشکل هستند« را برایم فرستاد. وی افزود: برقراری 
یک تماس تصویری باکیفیت بــرای افرادی که به 
علت بعُد مسافت امکان دیدار حضوری ندارند بسیار 
لذت بخش است. راستش را بخواهید خود من هم 
در زمان تحصیل در خارج از کشور از سرویس های 
ارتباط تصویری مختلفی برای تمــاس با خانواده 
استفاده می کردم و الان دقیقا حس این افراد را درک 
می کنم. وزیر ارتباطات تاکید کرد: از آنجایی که تا 
قبل از این بخش قابل توجهی از ارتباطات تصویری 
بر بستر یک پلتفرم خارجی انجام می شد که اکنون با 
توجه به دستور مراجع ذیصلاح فعالیت آن در کشور 

محدود شده، ممکن است برخی از 
خانواده ها نیز به علت عدم آشنایی 
با پلتفرم های خارجــی و داخلی 
دیگری که امکان تماس صوتی و 

تصویری دارند، برای 
ارتباط با عزیزان خود 

در خارج از کشور 
دچار مشــکل 

باشند.  شده 
زارع پور با 

تشکر...

اجتماعی

ابوالفضل باقری فــرد معاون آمــوزش وزارت 
بهداشت اظهار داشــت: موضوع ادغام آموزش 
علوم پزشکی در نظام ســلامت در دهه شصت 
مطرح شــد و این ادغام صورت گرفت و وزارت 
بهداری به وزارت بهداشــت درمــان و آموزش 
پزشکی تبدیل شد و در دنیا کمتر کشوری داریم 
که این سبک از آموزش و بهداشت را داشته باشد.

وی عنوان کــرد: این موضوع بــرکات زیادی را 
برای کشور داشته است دســتاوردهای زیادی 
برای کشــور داشته اســت، مهم ترین دستاورد 
ادغام آموزش و پژوهــش و تحقیق در کنار هم 
باعث شــده تا فارغ التحصیلان مهــارت کافی 

داشته باشند.
معاون آموزش وزارت بهداشت افزود: ما آموزش 
را خودمان انجام می دهیم و مهارت کافی را در 
بیمارســتان به دانشــجو می دهیم. در گذشته 
بسیاری از پزشــکان خارجی در کشور ما فعال 
بودند و خدمات سلامت از نظر تعداد افت زیادی 
داشت. در حال حاضر حدود ۲۵۰ هزار دانشجو 
در وزارت بهداشت درحال تحصیل هستند و ۲۱ 
هزار نفر عضو هیات علمی هستند و نیمی از آنها 
خانم هستند، در حال حاضر ۶۶ هزار دانشجوی 
پزشکی و ۱۴ هزار دانشجوی دندانپزشکی داریم.

وی افــزود: ۸۰۰ مراکز تحقیقاتی وابســته به 

رشته های پزشکی داریم و ۱۵۰ رشته تخصصی 
و فوق تخصصی داریم، همه رشــته های بالینی 
دنیا را در کشور داریم و نیازی نیست کسی برای 
تحصیل به خارج از کشور مراجعه کند. به گفته 
باقری فــرد، مدرک تحصیلی وزارت بهداشــت 
در همه جای دنیا مورد تایید اســت و در حوزه 
درمان کیفیت درمان به حدی اســت که عمدتا 

از کشورهای منطقه به ایران مراجعه می کنند.
وی توزیع نامناسب پزشکان را از مشکلات این 
حوزه برشــمرد و گفت: به دنبال بومی ســازی 
پزشــکان هســتیم و تلاش خواهیم کرد بومی 
ســازی رشــته های تخصصی و فوق تخصصی 
صورت گیــرد تا مانــدگاری در مناطق محروم 
ایجاد شود. وی ســه دســتاورد مهم ادغام را، 
ارتقای کمــی خدمات حوزه ســلامت، ارتقای 
کیفی خدمات ســلامت و ارتقای شاخص های 
ســلامت برشــمرد و تاکید کرد،: کاهش مرگ 
و میر مــادران باردار افزایش امیــد به زندگی و 
کاهش مرگ و میر نوزادان از برکات ادغام است. 
باقری فرد گفت: مسایل اقتصادی و درآمد پایین 
ممکن اســت به موضوع مهاجرت دامن بزند اما 
در این دوره موضوع ســقف حقوق برداشته شد 
 تا کمک مالی به معیشــت پزشک شود و انگیزه

 ایجاد شود.

قیمت بلیت فیلم های جشنواره فجر چند است؟
بلیت فیلم های جشــنواره فجر با قیمت معمول 
سینماها و بدون تغییر فروخته خواهد شد. در فاصله 
چهار روز تا شروع چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر 
هنوز اطلاعات دقیقی درباره نحوه فروش بلیت در 
سینماهای مردمی منتشر نشده است چرا که به نظر 
می رسد جدول نمایش هنوز با توجه به تاخیری که 
برخی فیلم ها در مرحله آماده سازی داشتند بسته 
نشده است. با این حال محمدرضا فرجی، مدیر بخش 
ســینماهای مردمی درباره قیمت بلیت فیلم های 
این دوره از جشنواره فجر گفت: امسال تغییری در 
قیمت بلیت ها نخواهیم داشت و سینماها با همان 
سقف قیمت خود بلیت می فروشند. به این ترتیب 
سینماهای مدرن و ممتاز با بلیت هایی به قیمت ۴۵ 
هزار و ۳۵ هزار تومان فیلم های چهل ویکمین دوره 

جشنواره فجر را به مخاطبان عرضه خواهند کرد.
درباره زمان پیش فروش بلیت های جشنواره هم 
شنیده می شود که احتمالا تا نهم بهمن ماه پیش 
فروش بلیت هــا آغاز خواهد شــد. فرجی پیش تر 

درباره ســینماهای مردمی اعلام کــرده بود: ۲۳ 
مرکز سینمایی در شهر تهران و ۵ مرکز سینما در 
شهرهای تابعه استان تهران به عنوان سینماهای 
چهل و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم فجر 
انتخاب شده اند. اسامی این سینماها عبارت است 
از: پردیس سینمایی آزادی، اســتقلال، پردیس 
سینمایی ایران مال، تماشــا، پردیس سینمایی 
زندگی، جوان، پردیس ســینمایی راگا، پردیس 
سینمایی شهرک، پردیس ســینمایی صبا مال، 
فرهنگ، پردیس سینمایی کیان، پردیس سینمایی 
کوروش، پردیس ســینمایی اطلس مال، پردیس 
سینمایی گالریا، پردیس سینمایی تیراژه ۲، پردیس 
سینمایی مگامال، موزه سینما، مهرشاهد، پردیس 
سینمایی نارسیس، پردیس سینمایی هدیش مال، 
پردیس سینمایی هروی مال، پردیس سینمایی 
شمیران سنتر و فرهنگسرای ارســباران در شهر 
تهران و پردیس سینمایی پرندمال، فجراسلامشهر، 
نسیم شهر، هنرپیشوا، ورامین و سینما شهرقرچک 

از شهرهای تابعه استان تهران.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: قطعا ما برای 
حقوق و دستمزد ســال ۱۴۰۲ تا قبل از اتمام سال 
۱۴۰۱ تصمیم خواهیم گرفت زیرا ملاک عمل سال 
۱۴۰۲ است، ان شاالله تصمیمی خواهیم گرفت از ۱/۱/ 

۱۴۰۲ ضمانت اجرا داشته باشد.
سید صولت مرتضوی درباره این که مطرح می شود 
بودجه معلولان از کلیات لایحه سال ۱۴۰۲ حذف 
شده است، گفت: خیر، حذف بودجه برای معلولان 
واقعیت ندارد و قطعا نسبت به سال قبل افزایش پیدا 
کرده اســت. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه شاید بعضاً کسانی که معترض هستند، معتقد 
باشــند که این میزان کفایت نمی کند، خاطرنشان 
کرد: به فراخور توان بودجه پیش بینی لازم هم برای 
مستمری ها و هم برای درمان معلولین دیده شده است 
تا معلولین عزیز دغدغه ای نداشته باشند. دولت تمام 

قد پای کار معلولین است و ان شاالله کمک می کند.
وی با اشاره به این که ما باید مراقبت های لازم را داشته 

باشیم، یادآور شــد: به دلیل این که بخش اعظمی از 
معلولیت ها بر اساس حوادث و سوانح طبیعی است، 
توصیه می کنم یک قدری مراعات بیشتری توسط 
دســتگاه های اجرایی و آحاد مردم صورت گیرد تا 
خدایی ناخواسته شاهد معلولیت در جامعه از حیث 

تصادفات نباشیم.
مرتضوی تاکید کرد: بسترهای لازم برای پیشگیری 
از معلولیت های ژنتیکی و موروثی هم به عمل آمده  
و اقدامات خوبی در این خصوص انجام خواهد شد. 
وی درباره اعلام نتیجه نهایی تصمیم شورای عالی 
کار برای حقوق و دســتمزد کارگران گفت: این امر 
چارچوب خود را دارد، در جلســات کار کارشناسی 
می شــود. قطعا ما برای حقوق و دســتمزد ســال 
۱۴۰۲ تا قبل از اتمام سال ۱۴۰۱ تصمیم خواهیم 
گرفت زیرا ملاک عمل ســال ۱۴۰۲ است، ان شاالله 
 تصمیمی خواهیم گرفــت از ۱/۱/ ۱۴۰۲ ضمانت 

اجرا داشته باشد.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران بر آمادگی 
تهران برای روشــن شــدن ابعاد حمله مسلحانه به 
سفارت آذربایجان در ایران تاکید مجدد کرد.  حسین 
امیر عبداللهیان در صفحه توییتر خود در این ارتباط 
نوشت: باحضور در بیمارستان از روند درمانی کارکنان 
سفارت جمهوری   آذربایجان مطلع شدم. همچنین در 
تماس تلفنی با همکارم  وزیر امور خارجه آذربایجان 

،پیام تسلیت دکتر رئیسی را منتقل کردم.
جمهوری اسلامی ایران آماده  همکاری برای روشن 
شدن ابعاد حادثه است. به دولت و ملت برادر و همسایه، 
این حادثه تلخ را تسلیت می گویم.« صبح روز جمعه 
وزارت خارجه آذربایجان در بیانیــه ای از حمله به 
سفارت این کشــور خبر داد و اعلام کرد که در این 
حادثه یک نفر با اسلحه کلاشینکف حمله کرد و رییس 
حراست سفارت باکو  را کشت، دو محافظ سفارت نیز 

در جلوگیری از  این حمله زخمی شدند.
بعد از این حادثه، ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور 
خارجه کشــورمان با محکومیت این حادثه ضمن 

تســلیت و ابراز همدردی عمیق با خانواده این عضو 
سفارت و نیز دولت و ملت آذربایجان، اظهار داشت: 
نیروهای انتظامی و امنیتی بلافاصله وارد عمل شده 
و فرد ضارب را دســتگیر کردند که هم اکنون تحت 
بازجویی قرار دارد. همچنین حسین امیرعبداللهیان 
و احمد وحیدی وزرای خارجه و کشــور با توجه به 
حادثه پیش آمده در سفارت جمهوری آذربایجان در 
تهران اهداف و انگیزه مهاجم مسلح را مورد بررسی 

قرار دادند.
رئیس جمهور نیز دستور بررسی همه جانبه موضوع 
را صادر کــرد. حســین امیرعبداللهیان همچنین 
جمعه شب با حضور در بیمارستان  شهدای تجریش 
تهران از مجروحان این حمله مسلحانه عیادت کرد. 
امیرعبداللهیان همچنین در گفتگو با وزیر خارجه 
آذربایجان، ضمن محکوم کردن این حادثه با اشاره 
به سوء استفاده دشمنان دو کشور از این حادثه تأکید 
کرد، نباید اجازه دهیم که این حادثه بر مناسبات دو 

کشور تأثیر منفی بگذارد.

بسیاری از کارشناسان معتقدند حل مسایل باقی مانده 
پادمانی میان ایران و آژانس به حل سیاسی موضوعات 
میان ایران و آمریکا بستگی دارد، اما آیا ایران و آمریکا 
در موقعیت یک تفاهم سیاســی هســتند؟ حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشــورمان هفته 
گذشته در چند سخنرانی نسبت به "عملیاتی شدن 
یکی از گام های تعریف  شــده در مسیر توافق احیای 
برجام در آینده نزدیک" ابراز امیــدواری کرد. وی با 
تاکید دوباره بر این که مسیر تبادل پیام ها در ارتباط با 

مذاکرات رفع تحریم ها همچنان ادامه دارد، خاطرنشان 
کرد: ما در مسیر دستیابی به توافق، گام هایی را تعریف 
کرده ایم و فکر می کنیم در آینده ای نزدیک یکی از این 
گام ها عملیاتی می شود. هم زمان با اظهارات وزیر خارجه 
کشورمان درباره احتمال تحقق یکی از گام های رسیدن 
به توافق، اعلام شد که رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در ماه فوریه به ایران سفر خواهد 
کرد و این احتمال که گام تعریف شده مورد نظر، مسایل 

باقی مانده میان ایران و آژانس باشد شدت گرفت.

نماینده مجلس با اشاره به طرح سازمان ملی اقامت 
گفت: اتباع خارجی غیرمجاز در داخل کشور باید 
شناسایی و تعیین تکلیف شوند. محمد صالح جوکار 
افزود: یک لایحه در زمینه ساماندهی اتباع خارجی 
در مجلس شورای اسلامی وجود داشت؛ که با لایحه 
ارائه شــده از جانب دولت )تشــکیل سازمان ملی 
مهاجرت( تلفیق شد و اکنون تحت عنوان »سازمان 
ملی اقامت« در دســتور کار کارگروه کمیسیون 
اجتماعی مجلس قرار گرفته و در صورت تصویب 
در کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، به صحن 

مجلس راه خواهد یافت.
وی در مورد جزئیات این طرح تصریح کرد: هدف 
اصلی این طرح، ســاماندهی اتباع خارجی است و 
ایجاد یک ســازمان ملی مهاجرت که بتواند همه 
نیازهای مربوط به اتباع خارجی را پاسخگو باشد. 
نماینده یزد در مجلس یازدهم افزود: این سازمان 
همچنین علاوه بر یک شورای هماهنگی، متشکل از 
دستگاه های متولی امور اتباع، وظایف شوراها، شرح 
وظایف سازمان ملی اقامت و انواع اقامت ها خواهد 
بود. به گفته جوکار، اقامت ها )سه ساله، پنج ساله و...( 
بنا به درخواست اتباع برای سرمایه گذاری، تحصیل 

و اشتغال متفاوت است.
وی »اقامت نخبــگان« را یکی دیگــر از انواع این 

اقامت ها برشــمرد و افزود: با تشکیل این سازمان، 
برخــی گروه ها، شــرکت ها و... به عنــوان کفیل 
)سرپرســت( اتباع خارجی معرفی شده و موظف 
خواهند بود نیازهای این جمعیت را مرتفع کنند؛ این 
کفالت کنندگان همچنین باید پاسخگوی حاکمیت 
نیز باشند. رییس کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: در این ساماندهی پالایش 
انجام شده و برخی از اتباع خارجی غیرمجاز در داخل 

کشور باید تعیین تکلیف  شوند.
جوکار همچنین با اشاره به ضرورت ایجاد یک بانک 
اطلاعاتی در این زمینــه گفت: در حقیقت تمامی 
اتباع خارجی غیرمجاز در ایران باید شناسایی شده 
و شناســنامه این جمعیت مشخص شــود؛ با این 
شناسنامه ضرورت حضور اتباع نیز مشخص خواهد 
شــد؛ در صورت نیاز به خدمات شــخص، اقامت 
مربوطه تمدید شــده و در غیر این صورت، گروه ها 

مطابق با شرایط خاص، تعیین  تکلیف می شوند.
این نماینده مجلس با اشاره به برخی از تخلفات این 
جمعیت نیز یادآور شد: جرایم اتباع بیگانه هم در این 
طرح برحسب »نوع و میزان« تقسیم بندی و اقدامات 
مربوطه در مواجهه با این جرایم تعیین خواهد شد؛ 
بنابراین در صورت تصویب و اجرا، این طرح نتایج 

ارزشمندی به همراه خواهد داشت.

رئیس صداوســیما به پرســش هایی درباره یک 
شایعه مجازی، دستمزد میلیاردی و زمان پخش 
یک سریال تلویزیونی پاسخ داد. این روزها درباره 
صداوسیما و تلویزیون صحبت های زیادی می شود، 
روزی درباره دستمزدهای میلیاردی گزارشگران 
که هنوز هم مورد سؤال برخی است و به تازگی جواد 
خیابانی درباره آن اظهارنظری داشت؛ چند صباح 
دیگر ماجرای »پناهنده شدن« برادر پیمان جبلی 
به میان می آید و به تازگی در فضای توئیتر، تغییر 
رئیس صداوسیما را گمانه زنی کرده اند که از چند 

نفر هم به عنوان جایگزین »جبلی« نام برده شد.
پیمان جبلی در واکنش به این شایعات در فضای 
مجــازی و تغییر رئیس صداوســیما به خبرنگار 
تسنیم گفت: واقعاً ارزشــی ندارد به این شایعات 
واکنش نشان داد، چون اتفاق جدیدی نیستند؛ از 
روز اولی که آمده ایم این شایعات مطرح شده اند و 
به انحاء مختلف ادامه دارند، همیشه این بحث ها 
بوده است اما ما کار را با قدرت ادامه می دهیم، این 
حاشیه سازی ها در برابر آگاهی و عزم تحول خواه 

اصحاب رسانه ملی، کارکرد مؤثری ندارند.
نکته دوم که از رئیس صداوســیما جویا شــدیم 
بحث دســتمزد میلیاردی در تلویزیون بود که با 
بحث گزارشــگران جام جهانی و برنامه هایشان 
پیش آمد و هنوز به انواع مختلف ادامه دارد. همان 
موقع خبرنگار تسنیم از دســت اندرکاران امر در 
تلویزیون پیگیری کرد و آنهــا این نکته را مطرح 
کردند که "طرح چنین ارقامی درباره دســتمزد 
گزارشــگران از بنیان موضوعیتی ندارد و اساساً 

چنین دستمزدهایی تاکنون به هیچ گزارشگری 
داده نشده است.”

رئیس صداوســیما در پاســخ به این ســؤال که 
"درست است از جام جهانی دور شده ایم؛ اما بحث 
دستمزدهای میلیاردی گزارشگران فوتبال کماکان 
در فضای مجازی دست به دست می شود؛ اصلاً ما در 
تلویزیون دستمزد میلیاردی داریم؟" چنین گفت: 
اولاً به قول شما از جام جهانی عبور کردیم، منتها 
متأسفانه برخی از حواشی با انگیزه های مختلف 
ادامه پیدا می کند. ما چیزی به نام دســتمزدهای 
میلیاردی نه فقط در برنامه های جام جهانی بلکه در 

هیچ جای تلویزیون نداریم.
وی خاطرنشان کرد: اساساً نرخ پرداخت به مجریان 
و عوامل برنامه ها نرخ مشــخصی است که تحت 
نظارت نهادهای نظارتی، سازمان بازرسی کل کشور 
است و اساساً ما امکان تخلف نداریم. برنامه هایی که 
در واقع به صورت سفارشی به یک مجموعه تولید 
برنامه سفارش داده می شود؛ با یک مجموعه یا یک 
سازمان و مؤسسه ای، قرارداد می بندیم و برنامه را 
به صورت آمــاده از آنها تحویل می گیریم و پخش 
می کنیم. رئیس صداوسیما ادامه داد: آنجا توافقی 
که بین مجری و هرکدام از عوامل با آن سازمان و 
مؤسسه می شود در اختیار ما نیست و بین خودشان 
است و ما پرداختی نداریم. پرداختی که ما داریم 
در قالب قراردادی برای دریافت برنامه آماده از آن 
مؤسسه است، اما مبلغی که ما پرداخت می کنیم 
عموماً در قالب همین قواعد آیین نامه های مصوبی 

است که داریم.  

تصمیم گیری حقوق و دستمزد کارگران تا قبل از سال تحصیل ۲۵۰ هزار دانشجوی رشته های پزشکی در کشور

روشن شدن ابعاد حمله به سفارت آذربایجان با تاکید »امیرعبداللهیان«

»سفر گروسی به تهران« به احیای برجام منجر می شود؟

اتباع خارجی غیرمجاز باید تعیین تکلیف شوند 

واکنش به شایعه دستمزد میلیاردی در تلویزیون

سياسیفرهنگی 
۵ بازیگر پرکار جشنواره چهل ویکم فیلم فجر
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ایران

رفع تعهد ارزی صادرکنندگان 
محصولات غیرخام و نیمه خام با 

واردات طلا
معاون وزیــر صمت گفت: برگشــت ارز حاصل 
از صادرات یکی از دغدغه هــای صادرکنندگان 
است که رفع این مشکل از طریق واردات شمش 
طلا برای صادرکنندگان محصــولات غیرخام و 
نیمه خام در دولت در دســتور کار دولت اســت. 
علیرضا پیمان پاک در نشست »رفع موانع و بررسی 
راه های توســعه صادرات صنعت خودرو و قطعه 
سازی به روسیه« اظهار کرد: در یک سال گذشته 
اقدامات متعددی برای تسهیل و تسریع در صادرات 
غیرنفتی انجام شده اســت. رئیس کل سازمان 
توسعه تجارت افزود: یکی از این راه ها بازگشت ارز 
به وسیله شمش طلا است که با صادرات خشکبار 
شروع شده و اکنون نخستین محموله صادراتی 
حوزه کشــاورزی و صنایع غذایی به ازای واردات 
شمش طلا رفع تعهد شده و بانک مرکزی نیز به 
نرخ روز آن را خریداری می کند. وی ادامه داد: برای 
رفع این مشکل، موضوع »تالار دوم نیما« با نرخ 
توافقی نزدیک بازار متشکل به عنوان یک راهکار 
دیگر مطرح شده است که سال گذشته نیز مطرح 
بود و بخشی از آن عملیاتی شد، اما به دلیل برخی 
مخالفت ها در مدیریت قبلی بانک متوقف ماند. اما 
رئیس کل جدید بانک مرکزی با این فرآیند موافق 
است که با نرخی نزدیک نرخ بازار متشکل ارزی 
خواهد بود. پیمان پاک گفت: فهرست مربوطه به 
وزیر صمت و رئیس کل بانک مرکزی ارسال شده 
و امیدواریم تا هفته آینده این بازار آغاز به کار کند.

معاون وزیر صمت به کریدور سبز گمرکی نیز به 
عنوان یک فرصت برای صادرکنندگان ایرانی اشاره 
و خاطرنشان کرد: گمرک ایران و گمرک روسیه 
تمایل دارد که دایره ســبز گمرکی را گسترش 
دهند. وی ادامه داد: اکنون صندوق توســعه ملی 
۵۰۰ میلیون دلار برای اعتبار خریدار با سود ۴ تا 
۶ درصد تخصیص داده است که حاضریم بخشی 
از آن را برای صادرات قطعات خودرو قرار دهیم. 
پیمان پاک اظهار کرد: همچنین یک میلیارد دلار 
اعتبار خریدار با نرخ سود سالیانه چهار درصد در 

»ازبر بانک« روسیه در حال نهایی سازی است.

نرخ بیــکاری در ۱۹ اســتان 
کاهش یافت

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون 
کار و رفاه اجتماعی از کاهش نرخ بیکاری در ۱۹ 
استان خبر داد و گفت: براســاس گزارش جدید 
مرکز آمار از وضعیت بازار کار نسبت به پاییز سال 
گذشته، شاهد کاهش نرخ بیکاری کل بوده ایم. 
مطابق آخرین نتایج طرح آمارگیری نیروی کار 
پاییز ۱۴۰۱ بررسی نرخ بیکاری افراد ۱۵ساله و 
بیش تر نشان می دهد که 8.2 درصد از جمعیت 
فعال )شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررسی روند 
تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن اســت که این 
شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل )پاییز 

۱۴۰۰(، ۰.7 درصد کاهش یافته است.
در پاییز ۱۴۰۱، به میــزان ۴۱.۰ درصد جمعیت 
۱۵ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. 
بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از 
آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال 
قبل )پاییز ۱۴۰۰( ۰.۱ درصد افزایش یافته است.

جمعیت شاغلین ۱۵ساله و بیشتر در این فصل 
2۴میلیون و 7۰هزار نفر بوده که نسبت به فصل 
مشابه سال قبل ۵3۵هزار نفر افزایش داشته است، 
همچنین جمعیت غیرفعال از نظر اقتصادی )اعم از 
افراد محصل، خانه دار، دارای درآمد بدون کار مانند 
بازنشستگان و...( 37میلیون و ۶۹7هزار نفر بوده 
که نسبت به فصل مشابه سال قبل 3۶2هزار نفر 
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش های 
عمده اقتصــادی نشــان می دهد کــه در پاییز 
۱۴۰۱، بخش خدمات با ۵۱.۱ درصد بیش ترین 
سهم اشــتغال را به خود اختصاص داده است. در 
مراتب بعدی بخش های صنعت با 3۴.۶ درصد و 

کشاورزی با ۱۴.3 درصد قرار دارند.
محمود کریمی بیرانوند. معاون توسعه کارآفرینی 
و اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از 
کاهش نرخ بیکاری در ۱۹ اســتان کشور نسبت 
به مدت مشابه در ســال گذشته خبر داد و گفت: 
براساس گزارش جدید مرکز آمار از وضعیت بازار 
کار نسبت به پاییز سال گذشته، شاهد کاهش نرخ 

بیکاری کل بوده ایم.
وی با اشاره به افزایش نرخ مشارکت اقتصادی در 
این مدت، افزود: افزایش اشتغال جمعیت ۱۵سال 
به بالا، کاهش نرخ بیکاری جوانان و فارغ التحصیلان 
نیز با اجرای سیاست های دولت مردمی و بخش 

خصوصی محقق شده است.

خبر

رئیس کل ســازمان امور 
مالیاتــی گفــت: در حال 
حاضر اطلاعات ۴۰۰ هزار 
خــودروی گــران قیمت 
شناسایی شده و همکاران 
ما در سازمان امور مالیاتی مشغول محاسبه مالیات 
آنها هســتند. پیش بینی ما این اســت که درآمد 
مالیاتی خودروهای گران قیمت در سال جاری بالغ 

بر چهار هزار میلیارد تومان باشد.
داود منظــور اظهار کرد: تمرکز بر شناســایی فرار 
مالیاتــی و کتمان درآمدهای کلان اســت. بخش 
بزرگ جامعه مودیان مالیاتی خوش حساب هستند 
که پرداخت مالیات را وظیفه ملی، شرعی و قانونی 
خودشان می دانند و فعالیت سازمان را در راستای 
حقوق مردم تســهیل می کنند. دولت مردمی به 
دنبال تأمین مالی پایدار برای خدمت رســانی به 
مردم است و نظام مالیاتی بر اساس برنامه ریزی های 
کارشناسی در این زمینه نقش خودش را به خوبی 

ایفا می کند.
وی با بیان اینکه رویکرد سازمان امور مالیاتی کشور 
در مالیات ستانی بر عدالت مالیاتی و هوشمند سازی 
قرار گرفته است، خاطرنشــان کرد: نظام مالیاتی 
در خدمت مردم و برای مردم اســت باید مالیات را 
براســاس اصل توانایی پرداخــت، دریافت کنیم و 
تمامی اقدامات نظام مالیاتی برای تحقق این هدف 

و خدمت رسانی بیشتر به مردم است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به کاهش 
هفت واحدی نرخ مالیاتی اضافه کــرد: ما به عنوان 
شریک ۱8 درصدی در سال آینده علاقه مند به تعامل 
بیشتر با مودیان مالیاتی و معتقد به مودی محوری و 
مودی مداری هستیم و امیدواریم بتوانیم فرایندها را 
در سازمان امور مالیاتی به گونه ای بازطراحی کنیم 

که رضایت خاطر را در جمع مودیان بیش از گذشته 
داشته باشــیم و بیشــترین تلاش ما در چارچوب 
هوشمندسازی مالیاتی بر این موضوع استوار است که 

کلیه خدمات مالیاتی را الکترونیکی کنیم.
منظور با اشاره به برنامه های جدید سازمان گفت: 
توســعه درگاه ملی خدمات الکترونیکی گواه این 
مدعاست. وی افزود: هفته گذشــته از سکوی نرم 
افزاری »مالیات من« برای تلفــن همراه رونمایی 
شد که یکی از اقدامات مهم در این زمینه است تا هر 
شخصی بتواند در گوشی همراه خودش از راه دور 
و بدون مراجعه به ادارات از ســوابق مالیاتی خود 

آگاه شود.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی در ارزیابی خود 
پیرو اخذ مالیات از خودروهای گران قیمت گفت: در 
زمینه اخذ مالیات از خودروهای گران قیمت در سال 
جاری توانستیم اطلاعات مناسبی که به مراتب از 

سال قبل بهتر است، از پلیس راهور دریافت کنیم.
منظور با اشــاره به جلسات متعدد ســازمان امور 
مالیاتی با مسئولان پلیس راهور، به ویژه »موسسه 
پژوهش ناجی« گفت: این بخش اطلاعات خودروها 
را در اختیار دارد لذا با الگو های مشترکی که در این 
بخش طراحی کردیم و قیمت گذاری که توســط 
ســازمان امور مالیاتی انجام گرفت، انواع خودروی 
گران قیمت بر اســاس قیمت گذاری سازمان امور 

مالیاتی، کدبندی شد.
وی با بیان اینکه خودروهای گران قیمت به واسطه 
ســامانه پلیس راهور شناســایی و اطلاعات آنها 
اســتخراج شــد، گفت: در حال حاضــر اطلاعات 
۴۰۰ هزار خودروی گران قیمت شناســایی شده 
و همکاران ما در ســازمان امور مالیاتی مشــغول 
محاسبه مالیات آنها هســتند لذا سعی می کنیم تا 
مدت زمان یک الی ۱۰ روز آینده این مالیات ها را 

بر روی درگاه سازمان به اطلاع مالک این خودروها 
برسانیم و به نوعی مطالبه مالیات کنیم.

رئیس امور مالیاتی کل کشور تاکید کرد: پرداخت 
مالیات از خودروهای گران قیمت از ســال گذشته 
تاکنون شــتاب بیشــتری گرفته، لذا از حدود دو 
هزار میلیارد تومان شناســایی مالیات خودروهای 
گران قیمت در سال گذشــته، تاکنون بالغ بر ۴۰۰ 
میلیارد تومان منابع وصول شده است و مابقی هم 
در حال عملیات وصول و اجرا است که به زودی آنها 

هم وصول خواهد شد.
منظور ادامه داد: پیش بینی ما این است که درآمد 
مالیاتی خودروهای گران قیمت در سال جاری بالغ 
بر چهار هزار میلیارد تومان باشد.وی با بیان اینکه 
زمان و وصول مالیات ها پیرو اعلام ســازمان امور 
مالیاتی است، گفت: البته ممکن است وصول این 

مالیات تا چند ماه به طول بیانجامد.
رئیس امــور مالیاتی کل کشــور دربــاره آخرین 
نتایج مالیات ســتانی از خانه های گران قیمت که 
بیش از ۱۵ میلیارد تومان قیمت گذاری شــده اند، 
گفت: امسال و در این بخش توانستیم با همکاری 
شهرداری ها در سراسر کشور و بانک اطلاعاتی آنها، 
اطلاعات خانه های گران قیمت را در سطح کشور 
شناسایی کنیم، از این رو بالغ بر 3۰۰ هزار رکورد 
خانه گران قیمت را دریافت کرده ایم این در حالی 
است که اطلاعات ما در سال گذشته ۱2 هزار رکورد 
بود بنابراین در این بخش یک جهش بسیار خوبی 
داریم و علت آن هم همکاری شهرداری ها باما است.
منظور ادامه داد: می کوشیم از طریق سازمان ثبت 
املاک، اطلاعات مالکین آنها را شناســایی کنیم 
بنابراین در شرایط فعلی مشغول محاسبه مالیات 
این مالکین هســتیم و تا یک ماه آینده مالیات این 
مالکین را بــر روی درگاه ســازمان اعلام خواهیم 
کرد و به مالکین اطــلاع خواهیم داد تا این مالیات 

پرداخت شود.

اطلاعات ۴۰۰ هزار خودروی گران قیمت شناسایی شد

مالیات ۴ هزار میلیاردی خودروهای لوکس

۳ شاخص  جدید به فرابورس 
اضافه می شود

رئیس سازمان بورس از معرفی سه شاخص جدید 
در فرابــورس خبر داد و گفت: بــه دلیل تمرکز و 
ناهمگن بــودن ارزش بــازار ناشــران حاضر در 
فرابورس، نیاز دسترســی به شــاخص  از جنس 
شاخص های هم وزن وجود داشت. مجید عشقی، 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اظهار کرد: 
مطابق برنامه ریزی صورت گرفتــه، مصوبه لازم 
برای محاسبه و انتشار سه شاخص جدید در بازار 

فرابورس، از کمیته شاخص اخذ شد.
عشقی تشریح کرد: مطابق آخرین تصمیماتی که 
در کمیته شاخص اتخاذ شده، مقرر شد، محاسبه 
و انتشار سه شاخص هم وزن، کل قیمت و هم وزن 
قیمت در بازار فرابورس اجرایی شــود. با توجه به 
لزوم تمهیدات فنی، این تصمیم به طور تقریبی طی 
روزهای آتی عملیاتی شده و سه شاخص مذکور 
به صورت عمومی در وب سایت مدیریت فناوری 

)tsetmc.ir( منعکس و منتشر خواهد شد.
وی با اشاره به ضرورت تنوع شــاخص ها در بازار 
ســرمایه، بیان کرد: در بازار فرابــورس تنها یک 
شاخص )شاخص کل فرابورس( وجود داشت اما 
با محاسبه و انتشار شــاخص های جدید، فعالان 
می توانند با سنجه های بیشتری بازار فرابورس را 
مورد تحلیل و ارزیابی قرار دهند. به دلیل تمرکز 
و ناهمگن بــودن ارزش بازار ناشــران حاضر در 
فرابورس، نیاز دسترسی به شاخص های متنوع تر 
از جنس شاخص های هم وزن وجود داشت که با 
تصمیم کمیته شاخص، این اتفاق رخ داد. رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار مطرح کرد: فرمول 
و مفهوم شــاخص های جدید فرابورس، مشــابه 

شاخص های نظیر خود در بورس تهران است.

آغاز فروش ۵۰۰۰ یورو در بانک ها
طبق اعــلام بانک مرکــزی از روز شــنبه مورخ 
۰8/۱۱/۱۴۰۱، علاوه بر صرافی های مجاز، شعب 
منتخب بانک های ملی ایران، ملت، تجارت، سپه 
و صادرات ایران نســبت به فروش ارز در سرفصل 
تأمین نیازهای ضروری در ســقف معادل ۵۰۰۰ 
یورو اقدام خواهند کرد. طبق اعلام بانک مرکزی 
از روز شــنبه مــورخ ۰8/۱۱/۱۴۰۱، عــلاوه بر 
صرافی های مجاز، شعب منتخب بانک های ملی 
ایران، ملت، تجارت، سپه و صادرات ایران نسبت 
به فروش ارز در سرفصل تأمین نیازهای ضروری 

در سقف معادل ۵۰۰۰ یورو اقدام خواهند کرد.
در اطلاعیه بانک مرکزی قید شــده؛ در راســتای 
تســهیل تأمین تقاضای ارز به صورت اسکناس در 
سرفصل »تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶(«، شعب 
منتخب بانک های فوق با شرایط زیر نسبت به فروش 
ارز به صورت اسکناس اقدام می کنند: ۱- فروش ارز 
)اســکناس( به متقاضیان، حداکثر به مبلغ ۵.۰۰۰ 
یورو یا معادل آن به دلار به نــرخ  اعلامی در پایگاه 
مدیریت بازار متشکل معاملات ارز ایران به نشانی 
www.ice.ir تحت عنــوان »آخرین نرخ« مجاز 
است. 2- فروش ارز به صورت اسکناس در سرفصل 
»تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶(« صرفاً به اشخاص 
حقیقی ایرانی بالای ۱8 سال و اشخاص حقوقی مقیم 
)به استثنای بانک ها و صرافی ها( امکان پذیر است. 
3- تأمین ارز از محل منابع داخلــی آن بانک، بازار 
متشکل معاملات ارزی و اسکناس خریداری شده 
بابت »تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶(« مجاز است. 
تبصره۱: خرید ارز به صورت اســکناس از اشخاص 
حقیقی و حقوقی پس از احراز هویت مشتری حسب 
مقررات ابلاغی، تا سقف ۱۰ هزار یورو یا معادل آن به 
دلار با ثبت در سامانه نظارت ارز )سنا( تحت سرفصل 
»تأمین نیازهای ضروری )کــد ۵۶(« با نرخ توافقی 
طرفین مجاز است. مبالغ ارزی بالاتر از ۱۰ هزار یورو 
یا معادل آن به سایرارزها با ارایه اظهارنامه در مبادی 
رسمی به شــعب /باجه های ارزی بانک ملی ایران 
به فروش می رسد. تبصره2: درصورت نیاز، تأمین ارز 
مربوطه توسط این بانک نیز انجام خواهد شد. در این 
ارتباط مقتضی است هماهنگی لازم را با اداره پایش 

بازار ارز این بانک به عمل آورند.
۴- فروش ارز از تاریخ ۰8/۱۱/۱۴۰۱ تا اطلاع ثانوی 
با ارائه کارت ملی اشــخاص حقیقی /کارت بازرگانی 
اشــخاص حقوقی و کارت ملی نماینده اشــخاص 
حقوقی متقاضی امکان پذیر است. همچنین شناسایی 
مشتری باید حسب ضوابط ابلاغی این بانک صورت 
پذیرد و علاوه بر ضوابط مذکور، فــروش ارز صرفاً از 
طریق پرداخت معادل ریالی با کارت بانکی یا از طریق 
حساب بانکی به نام متقاضی و استعلام شماره تلفن 
همراه به نام متقاضی از ســامانه شاهکار امکان پذیر 
است. ۵-آن بانک مکلف است قبل از فروش ارز، نسبت 
به ثبت مشخصات متقاضی )شماره ملی( در "سامانه 
نظارت ارز )ســنا(" تحت عنــوان »تأمین نیازهای 
ضروری )کد ۵۶(« اقدام نموده و پس از اخذ تأییدیه از 
سامانه سنا، نسبت به فروش ارز به متقاضی اقدام کند.
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وزیر اقتصاد در نشست با نمایندگان اصناف کشور 
تأکید کرد: چاره ای جز رفتن به سراغ درآمد های 
پایدار نداریم اما تلاش می کنیم که در حق کسی 
اجحافی صورت نگیرد و ریالی بیشــتر از آنچه در 
قانون هست دریافت نشــود. نمایندگان اصناف 
کشور در نشستی با سید احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد و داود منظور رییس سازمان امور مالیاتی 
کشور به طرح مشــکلات خود پرداختند و وزیر 
اقتصاد در این نشست بر حمایت همه جانبه این 
وزارتخانه از فعالان اقتصــادی بخش خصوصی 

تأکید کرد.
خاندوزی گفت: برای من همیشــه از نشســت با 
فعالان اقتصادی اعم از فعالان حقوقی و صنعتی 
جدید و فعالان حقیقی و ســنتی نکات مفیدی 
دریافت می کنم؛ حتی گلایه و شکایات هم برای 
سیاست گذار باید حاوی نکاتی از ضعف و ادراک در 

مواجهه با این فعالان داشته باشد حتی اگر به حق 
نباشد، برای ما آموزنده است تا این موارد به حداقل 
برسد. وزیر اقتصاد با بیان اینکه تغییرات اگر برای 
تحول و نو شــدن باشــد باید از آن استقبال کرد، 
افزود: بنای مــا در وزارت اقتصاد تعامل با اصناف 
و اتاق ها بوده و با توجه بــه مأموریت ویژه ای که 
شخص رییس جمهور به بنده در خصوص اصناف 
و اتاق ها ســپرده اند و در همین مدت کوتاه روی 
کارآمدن دولت چه با دعــوت ما و چه مواردی که 
خود شما یعنی اصناف پیشقدم بوده اند، این تعامل 

و ارتباط وجود داشته و قطعا ادامه می یابد.
ســخنگوی اقتصــادی دولت در خصــوص رفع 
دغدغه های اقتصادی اصناف نیز گفت: ما در وزارت 
اقتصاد از هر گونه اصلاحاتی که در ســاختار های 
مالیاتی که به سمت رضایتمندی و عدالت بیشتری 
حرکت کند استقبال می کنیم؛ هم مجریان و هم 

قواعد مشکل و ضعف دارند و باید اصلاح شوند، اما 
با توجه به اینکه کشور از نظر درآمدی در فشار های 
اقتصادی قرار دارد، این روند اگــر از نظر قانونی 
و قطعی بگذرد در جای دیگر دچــار محدودیت 

می شود و خود را نشان می دهد.
وی یادآور شد: در نشست خبری چند روز پیش 
یکی از اصحاب رسانه پرسید چرا حقوق کارکنان 
دولت را از این میزان بیشتر نمی کنید که پاسخ ما 
این است که تا ۴۰ درصد هم می شود اضافه کرد، 
اما سبب تورم و کاهش ارزش پول و کاهش قدرت 

خرید مردم می شود.
خاندوزی اضافه کرد: با توجه به فرمایشــات مقام 
معظم رهبری بــرای حرکت به ســمت اقتصاد 
مقاومتی ما چاره ای جز رفتن به سراغ درآمد های 
پایدار نداریم و شما هم کمک کنید، ماهم تلاش 
می کنیم که اجحاف در حق کســی نشود و ریالی 

بیشــتر از آنچه در قانون هست دریافت نشود چه 
بسا هر گونه تخلفی را در همین مجموعه خودمان 

رسیدگی جدی کرده و می کنیم.
وزیر اقتصاد اظهار کرد: مســاله بعدی که در دور 
جدیــد ارتباط ما با اصناف مهم اســت، مســاله 
مجوز های صنفی و درگاه ملی مجوز هاســت که 
ما و وزارت صمت و اصناف نیازمند یک جلسه سه 
جانبه در این خصوص برای رفع برخی کاستی ها 
هســتیم، به عبارتی اکنون که این نســل جدید 
تحصیل کرده رو به آینده در مســند کار هستند، 
این روند خسته کننده غیر ضروری صدور مجوز ها 
در اصناف به یک ساز و کار شفاف و مورد رضایت 
همه تبدیل شود. وی افزود: ما این مسئله را درک 
می کنیم که نباید ابزار های نظارتی تشــکل ها را 
نسبت به زیرمجموعه ها کند کرد و بنای این مساله 

را هم نداریم.

کارشــناس بــازار ســرمایه گفت: حــدود 77 
درصد بــازار در محدوده منفــی معامله و حدود 
23 درصد نیز در محدوده منفی معامله شــدند. 
محمد غفــوری گفت: رونــد بــازار نزولی ثبت 
شــد و حدود 77 درصد بازار در محدوده منفی 
معامله و حــدود 23 درصد در محــدوده منفی 
معامله شــدند به طوریکه ۵۴۰ نماد امروز منفی 
 و حدود ۱۶۵ نماد در بــازه مثبت معاملات خود 

را ثبت کردند.

او ارزش معاملات حدود 7 هــزار و 3۰۰ میلیارد 
تومان اعلام کرد و گفــت: گرچه ارزش معاملات 
مطلوب است، اما نسبت به هفته قبل این ارزش 
معاملات افُتی را داشته است. غفوری گفت: حدود 
هزار و 237 میلیارد تومانی خروج نقدینگی افراد 
حقیقی از بازار ثبت شــده اســت که خروج پول 

سنگینی بود.
او می گوید: امروز یکی از عامل های اصلی منفی 
بازار با توجه به فشــار فروش چند روز کاری قبل 

را می توان سیو ســود ســهامداران کوتاه مدت 
بیــان کرد.البته که شــاخص هــم نیازمند به 
اصلاح و استراحت اســت و باید نگاهی به تحلیل 
تکنیکال شــاخص کل هم داشــت علاوه بر این 
نیز اخبار و شــایعات و پس لرزه هــای خبر های 
خودروی همچنان بر بازار اثر گذار است. شاخص 
کل بورس با افُــت ۱۱ هــزار و 87۵ واحدی در 
 ارتفــاع یــک میلیــون و ۶۰۰ هــزار واحدی 

قرار گرفت.

رییس سازمان خصوصی سازی گفت: در محدوده 
ولنجک وزارت جهاد کشــاورزی 3۰۰ هزار متر 
زمین و دارایی دارد کــه می تواند حداقل نیمی از 
آن به فضای سبز و خدماتی تبدیل شود. حسین 
قربان زاده افزود: در فرمانیه اداره کل دریانوردان 
7۴۰۰ متر زمین دارد. ایــن اداره کل می تواند به 
خیابان آزادی یا کنار دریاچه چیتگر منتقل شود و 
زمین ارزشمند نبش اندرزگو را آزاد کند. وی گفت: 
باشگاه های تفریحی بانک ها در مناطق یک تا چهار 
شهر تهران 2۰۰ هزارمتر زمین دارند. بانک ملی در 
آجودانیه، بانک مسکن در فرمانیه، بانک کشاورزی 
در صاحبقرانیــه، بانک ملــت در کامرانیه، بانک 
صادرات در هنگام، بانک سپه در مطهری مجتمع 
تفریحی دارند. بانک مرکزی 8۵ هزار متر باشگاه و 

تالار را در منطقه پاسداران در اختیار دارد.

رییس کل ســازمان ســرمایه گــذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران گفت: پنج میلیارد و ۹۵۰ میلیون 
دلار سرمایه گذاری خارجی در دولت سیزدهم جذب 
شده است که 2.۵ برابر نسبت به ســال پایانی دولت 
قبل رشد داشت.  »علی فکری« اظهار داشت: ماموریت 
اصلی سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 
فنی ایران جلب و جذب سرمایه گذاری خارجی است 
و در دولت کنونی تلاش کردیم تشتت آماری را اصلاح 
کنیم و تا زمانی که سرمایه گذاری واقعی انجام نشده، در 
آمار ارایه نکنیم. وی افزود: از ابتدای آغاز به کار دولت 
سیزدهم 338 طرح سرمایه گذاری به مبلغ ۱۰ میلیارد 
و 2۰۰ میلیون دلار مصوب شده است و در این دولت 
۴۶3 میلیون دلار افزایش سرمایه مصوب داشتیم؛ به 
این معنی که سرمایه گذاران پس از رسیدن به سوددهی 
ســرمایه خود را خارج نکردند و دوباره سرمایه گذاری 

کردند.
رییس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران گفت: در دولت ســیزدهم پنج میلیارد و 
۹۵۰ میلیون دلار از ۱۰ میلیــارد و 2۰۰ میلیون دلار 
سرمایه گذاری اجرا شده اســت و بقیه چهار میلیارد 
سرمایه گذاری که اجرا نشده به دلیل شرایط سیاسی 
بوده اســت. برای نمونه 2 میلیارد و 7۰۰ میلیون دلار 

سرمایه گذاری از کشــور انگلیس اعلام شد اما نمود 
بیرونی نداشــت. وی ادامه داد: در یک ســال گذشته 
بزرگترین سرمایه گذار خارجی واقعی روسیه با مبلغ 2 
میلیارد و 7۰۰ میلیون دلار در دو طرح نفتی بوده است 
و امارات، ترکیه، چین و افغانستان به ترتیب مهمترین 

کشورهای سرمایه گذار در داخل کشور بودند.
فکری بیان داشت: جذب ســرمایه گذاری خارجی در 
یک سال ابتدایی دولت سیزدهم 2.۵ برابر سال پایانی 
دولت دوازدهم بوده است و پنج میلیارد و ۹۵۰ میلیون 
دلار رسیده است. وی درباره میزان سرمایه گذاری در 
سال های ۹۵ و ۹۶ همزمان با اجرایی شدن برجام، گفت: 
در سال ۹۵ کل طرح های مصوب ۱۵3 طرح با حجم ۱۰ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار بود که 78 طرح با حجم یک 

میلیارد و 73۰ میلیون دلار اجرا شد.
فکری ادامه داد: در سال ۹۶ که سال دوم تجربی برجام 
بود، ۱۹8 طرح به مبلغ ۱۰ میلیارد و 8۰۰ میلیون دلار 
مصوب شد که ۹۵ طرح با حجم 2 میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
دلار اجرا شد. همچنین بزرگترین طرحی که در این 
سال ابطال شد مربوط به شرکت توتال بود. وی درباره 
سرمایه گذاری چین در کشور، افزود: حضور چین بیشتر 
در حد سرمایه گذاری کوچک و متوسط در 2۵ طرح  با 
رقم ۱8۵ میلیون دلار است و سرمایه گذاری بیشتر در 

پروژه های معدنی و پایانه های حمل و نقلی است. این 
مقام مسوول درباره مشوق های جذب سرمایه گذاری 
خارجی، بیان داشت: سرمایه  ورودی به ایران را تضمین 
می کنیم و هر زمان که سرمایه گذار بخواهد می تواند 
سرمایه خود را خارج کند، همچنین خروج سود عملیاتی 
سرمایه گذاری یعنی نتیجه عملکرد کارخانه به صورت 
ارز نیز تضمین می شود. وی ادامه داد: از دیگر مشوق 
های صادراتی صدور مجوز اقامت پنج ســاله، واردات 
سه خودرو خارجی عبور موقت به ازای 3۰۰ هزار دلار 
سرمایه گذاری خارجی و لغو ممنوعیت صادرات برای 
سرمایه گذار خارجی درنظر گرفته شده و تنبیه مالیاتی 

برای آنها نداریم.
رییس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران اظهارداشت: رتبه ریسک اعتباری در کشور 
هفت است و این رقم تغییری نکرده است، البته این رقم 
به معنای فاصله گرفتن سرمایه گذار خارجی نیست و 
مهم این است که طرف خارجی نوعی از سود را برای خود 
درنظر بگیرد و به آن هدف برسد و ما سرمایه گذارانی از 

اروپا و آمریکا داریم.
وی درباره ســرمایه گذاری روســیه در کشور گفت: 
سرمایه گذاری این کشور در قالب قرارداد است و معتقدم 
که این کشور برنامه ای برای خروج از ایران ندارد و آمده 

است که بماند و بعید است که قراردادها لغو شود. فکری 
بیان داشت: سرمایه هایی که از کشورهای همسایه وارد 
می شود مشخص و کم اســت و اقدامی که باید انجام 
دهیم این اســت که فازبندی شــود و قابلیت جذب 

سرمایه گذاری خارجی را داشته باشد.
وی گفت: در بخش مسکن نیز ســرمایه گذاری شده 
است اما قابل توجه نیست و با وزارت راه و شهرسازی 
نیز رایزنی شده زیرا قابلیت سرمایه گذاری داریم.رییس 
کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی 
ایران در پایان گفت: سرمایه گذاری ایران و چین مطابق 
همان سند همکاری اســت که دی ماه سال گذشته 
اجرای آن توسط وزیر امور خارجه اعلام شد و پروژه های 
عملیاتی در قالب سند تعریف شد. زمانی که پروژه ها 

به نتیجه برسد جزئیات به اطلاع عموم خواهد رسید.

وزیر اقتصاد در نشست با نمایندگان اصناف:

کشور به درآمد های پایدار مالیاتی نیاز دارد

۱۶۵ نماد بازارسرمایه امروز در بازه مثبت معامله شدند

شفاف سازی درمورد 
زمین های دولتی 

رشد ۲.۵ برابری سرمایه گذاری خارجی در دولت سیزدهم

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران با اشاره 
به همزمانی اعمال تعرفه های جدید گاز برای مشترکان پر مصرف با کاهش 
دمای هوای در اغلب مناطق کشور، گفت: به منظور کمک به معیشت مردم 
و با دستور رییس جمهوری، تخفیف ۷۰ درصدی در افزایش تعرفه قبوض 
گاز تا پایان سال ۱۴۰۱ اعمال خواهد شد. مسلم رحمانی با بیان اینکه در 
سال ۱۴۰۱ بر اســاس بند م تبصره قانون بودجه وزارت نفت موظف بود تا 
الگوی مصرف گاز را با همکاری برخی دستگاه های دیگر مانند وزارت راه 
و شهرسازی و سازمان برنامه و بودجه اصلاح کند، افزود: بر اساس بند ک 
تبصره ۱۵ قرار بر این است که مشترکینی که تحت پوشش کمیته امداد 
و بهزیستی قرار دارند، گازبهایشان رایگان شود. وی ادامه داد: محل تامین 
اعتبار آن از محل افزایش تعرفه مشترکین پرمصرف و بدمصرف خواهد بود. 
رحمانی با اشــاره به اینکه در آذرماه دولت مصوبه ای را ابلاغ کرد که ۳ پله 
اول مصرف گاز که متعارف هستند، بدون تغییر تعرفه بودند، تاکید کرد: پله 

های چهارم تا ششم ۳۰ درصد افزایش تعرفه نسبت به سال گذشته داشتند 
و پله های هفتم تا دهم ۵۰ درصد افزایش تعرفه را داشــتند. وی با تاکید 
بر اینکه مشــترکان حاضر در پله های چهارم تا دهم مشترکان پر مصرف 
هستند، گفت: پله یازدهم و دوازدهم مشترکان بسیار پرمصرف و بدمصرف 
هستند. تعرفه گاز در پله یازدهم مبلغ ثابت ۵ هزار تومان و در پله دوازدهم ۶ 
هزار تومان تعیین شده است. سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی 
شرکت ملی گاز ایران با اشاره به هشدارهایی به مشترکان از سوی رسانه ها 
و مسئولان در خصوص رعایت الگوی مصرف برای دوری از قبوض نجومی 
گاز، افزود: مصوبه افزایش تعرفه گاز از ۱۶ آذر اجرایی شد که همزمان با موج 
سرمای شدید در کشور بود. وی ادامه داد: سرما هم از نظر افت دما نسبت 
به سال های گذشته بی سابقه بود و هم گسترگی بالایی داشت و ۲۶ مرکز 
استان به صورت همزمان دمای زیر صفر را تجربه کردند. رحمانی تاکید کرد: 
به دلیل ماندگاری و سرمای بی سابقه مصارف برخی مشترکان خانگی در 

شهرها و روستاها بیشتر شد و رعایت لازم صورت نگرفت. از همین رو برخی 
قبوضی که اکنون بر اساس تعرفه های جدید صادر شد، بیشتر از انتظار آنها 
بود. وی تصریح کرد: بر اساس قبض های توزیعی حدود ۶۰ درصد مردم در ۳ 
پله اول هستند و تنها ۱.۶ مشترکان در پله های یازدهم و دوازدهم قراردارند 
که قبض های میلیون دریافت کرده اند. سرپرست مدیریت هماهنگی امور 
گازرسانی شرکت ملی گاز ایران گفت: با توجه به سرما رییس جمهوری تاکید 
کرد که برای کمک به شرایط اقتصادی مردم، تا پایان سال ۷۰ درصد تخفیف 
برای افزایش تعرفه های جدید گاز اعمال شود. وی افزود: این مصوبه البته به 
قوت خود باقی است و از ابتدای سال ۱۴۰۲ تعرفه ها تغییر نمی کند اما در 
این ۳ ماه سرد سال این تخفیف اعمال می شود. به گفته رحمانی، هفته آینده 
تعدیل قبوض اجرایی می شود و قبوض جدید بر اساس تخفیف ۷۰ درصدی 
اعمال خواهد شد. وی گفت: اگر مشترکی قبض گاز خود را بدون اعمال این 

تخفیف ها پرداخت کرده باشد، در قبوض بعدی گاز بستانکار خواهد شد.

پس از دستور رئیس جمهوری به دستگاه های مسئول در 
مرز آستارا و دستگاه دیپلماسی جهت بررسی مشکل صف 
کامیون ها در این مرز، رئیس کل گمرک ایران صبح امروز از 
گمرک آستارا بازدید کرد.  در پی صف طولانی بیش از ۱۰۰۰ 
کامیون صادراتی و ترانزیتی در گمرک مرزی آستارا، محمد 
رضوانی فر رئیس کل گمــرک از این گمرک مرزی بازدید 

کرد تا مشکلات را از نزدیک بررسی کند.
محمد رضوانی فــر بلافاصله پس از اتمــام  برنامه های روز 
جهانی گمرک طبق دستور رئیس جمهور، به گمرک آستارا 
سفر و از قســمت مختلف این  گمرک از جمله محوطه در 
حال ساخت گمرک آستارا، پل مرزی مشترک، درب مرزی، 
سالن ارزیابی، باسکول و اسکن و درب مرزی خروج کامیون 
ها و پنجره واحد مرزی بازدید کرد و از نزدیک ضمن دیدار 
با کارکنان این گمرک کــه در روز تعطیل در حال خدمت 

رسانی به ارباب رجوع بودند از خدمات و زحمات آنها تقدیر 
و تشکر کرد. رئیس کل گمرک ایران در این بازدید با اشاره 
به  دســتور رئیس جمهور به دستگاه های مرتبط مرزی در 
تجارت خارجی کشور و دستگاه دیپلماسی جهت روانسازی 
و تسهیل تردد کامیون ها در مرز آستارا، به حضور خود در 
گمرک آســتارا اشــاره کرد و افزود: من بعد مراحل و روند 
پیشــرفت پروژه های عمرانی، محوطه سازی و ساختمان 
ایکس ری )دستگاه تصویربرداری کامیونی با اشعه ایکس( 
در حال ســاخت این گمرک روزانه باید گزارش شود تا به 
طور مســتمر تا اجرای کامل آن پیگیری شود. رضوانی فر 
در ادامه بر تشــکیل یک کارگروه ویژه بــا حضور معاونان 
گمرک در گمرک آستارا تاکید کرد تا مشکلات اصلی این 
گمرک به صورت میدانی و با حضور معاونان در این گمرک 

بررسی شود.

مدیرکل بازرسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: گوشت قرمز گرم 
وارداتی به کشور وارد شد که توسط دامپزشکی در حال بررسی های 
بهداشتی برای توزیع است و تا دو روز آینده توزیع می شود. قیمت 
گوشت قرمز در  بازار با نرخ های عجیب و غریبی به فروش می رود و 
توزیع این محصولات در میادین میوه و تره بار به عنوان نرخ شکن 
و تنظیم کننده بازار  متوقف شده بود، اما از امروز توزیع دوباره این 
محصولات، هرچند با حجم کم آغاز شده است.  همچنین خبر از 
ورود گوشت های گرم وارداتی به ایران  اعلام شد که می تواند در 
تعادل بخشی و تنظیم بازار موثر باشد. مسعود امراللهی مدیرکل 
بازرسی وزارت جهاد کشــاورزی اظهار داشت: گوشت قرمز گرم 
وارداتی به کشور وارد شده و توسط دامپزشکی در حال بررسی های 
بهداشتی برای توزیع است و تا دو روز آینده به بازار عرضه می شود.
وی افزود: تشــکل های بخش خصوصی نیز گوشت گرم کشتار 
داخلی را با قیمت کمتر در بازار عرضه می کنند به طوری که گوشت 

گرم بره گوسفندی )به صورت شقه( با قیمت هر کیلوگرم ۲۴۰ 
هزار تومان عرضه می شود. مدیرکل بازرسی وزارت جهاد کشاورزی 
ادامه داد: این گوشت قرمز به میزان روزانه ۵ تن در میادین بهمن 
تهران عرضه می شود تا گوشت های وارداتی جدید با قیمت های 
مناسب به بازار عرضه شود. بنابراین گزارش مقدسی زاده، مدیر 
بهره برداری سازمان مدیریت میادین شــهرداری تهران نیز در 
این خصوص اظهار داشــت: از امروز توزیع روزانه ۱8 تن گوشت 
گرم گوساله و ۲ تن گوشت گوسفندی با نرخ مصوب در میادین 
میوه تره بار شهر تهران اما باید توجه داشت که این حجم توزیع 
البته پاسخگوی نیاز بازار نیست. وی افزود: قیمت ران گوساله به 
صورت گرم ۱۴۴ هزار تومان، سردست گوساله ۲۳9 هزار تومان و 
ران گوسفندی ۲8۳ هزار تومان است. مدیر بهره برداری سازمان 
مدیریت میادین شهرداری تهران ادامه داد: میانگین نیاز روزانه ۷۵ 
تن گوشت قرمز است که با واردات می توانیم نیاز بازار پاسخ دهیم.

یداللهی گفت: با توجه به قیمت روز تاکنون بالغ بر ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری در بنادر کشور جذب شده است.
به گزارش روابط عمومی سازمان بنادر و دریا نوردی حسین 
یداللهی مدیرکل امور اقتصادی و مناطق ســازمان بنادر و 
دریانوردی این سازمان را از صنایع پیشرو در جذب سرمایه 
گذاری عنوان کرد و گفت: با توجه به قیمت روز تاکنون بالغ بر 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در بنادر کشور جذب 
شده است. یداللهی افزود: این سرمایه گذاری در قالب ۳۵۰ 
فقره قرارداد در زمینه های متعدد در راستای ارتقاء نسل بندی 
بنادر، انبارش انواع کالا )روغن خوراکی، انواع فرآورده های نفتی 
و کالا های اساسی( و فعالیت های ارزش افزوده و تولیدی انجام 

شد تا فضای مناسبی را در بنادر کشور تجربه کنیم.

آمار عملکرد خودروسازان بزرگ طی 9 ماهه سال جاری نشان 
می دهد که ایران خودرو و سایپا )و پارس خودرو به  عنوان زیر 
مجموعه سایپا( در مجموع بالغ بر ۷۷۷ هزار دستگاه خودرو 
تولید کرده  و بالغ بر 8۳۶ هزار دســتگاه هم در مدت مذکور 
سال جاری فروخته اند. بررسی آمار و صورت های مالی اعلام 
شده توسط ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو )به  عنوان زیر 
مجموعه سایپا( نشــان می دهد که در  9 ماهه امسال میزان 
تولید خودرو در کشور توسط این خودروسازان به ۷۷۷ هزار و 
۷9۱ دستگاه رسیده و برای 8۳۶ هزار و ۷۶۰ دستگاه خودرو 

فاکتور مالی ثبت شده است.
گفتنی است که طبق ادعای خودروسازی همه تولید خودروها 
کامل و بدون ناقصی هستند. ضمن اینکه بخشی از ناقص های 
پیش از ســال جاری طی مــدت تامین قطعــه و تکمیل و 
تجاری سازی شده است؛ علت فزونی آمار فروش به آمار تولید 

نیز همین موضوع است.

در مجموع 9 ماه سال جاری گروه صنعتی ایران خودرو ۴۲۱ 
هزار و ۵۰ دســتگاه خودرو تولید و ۴۴۰ هزار و ۳۷۱ دستگاه 
فروخته است. از مجموع تولیدهای گروه صنعتی ایران خودرو 
طی مدت مذکــور ۲۵8 هزار و ۴۷8 دســتگاه از محصولات 
خانواده پژو تولید و ۲۷۳ هزار و ۲9۶ دستگاه از این خودروها 
فروخته شده اســت. ایران خودرو ۵۵ هزار و ۴۵9 دستگاه از 
محصولات خانواده ســمند در 9 ماهــه ۱۴۰۱ تولید کرده و 
برای ۵۲ هزار و ۳۰۵ دستگاه از این محصولات فاکتور فروش 

صادر کرده است.
همچنین در این مدت، ۵۶ هزار و 8۴۵ دستگاه دنا، ۲۰ هزار و 
۴۱۴ دستگاه رانا و ۱۴ هزار و 9۴۴ دستگاه تارا در این شرکت 
تولید شده که به ترتیب ۵۷ هزار و ۶۲۳ دستگاه دنا، ۲9 هزار 
و ۳۳۶  دستگاه رانا و ۱۳ هزار و ۶۱۱ دستگاه تارا فروخته شده 
است. تنها فروش خودروی تاراست که از میزان تولید آن در 9 
ماهه سال جاری کمتر است و ۱۳۳۳ دستگاه تولیدی، تجاری 

نشده است. ایران خودرو در محصولات مونتاژی نیز از ابتدای 
امسال تا پایان آذر ماه، ۱۱ هزار و ۶۲۱ دستگاه هایما تولید و 

۱۱ هزار و ۲۶۷ دستگاه تجاری سازی کرده است.
ضمن اینکه این گــروه صنعتی در آمار تولیــد خود در این 
مدت به تولید ۳۲89 دستگاه از سایر محصولات ایران خودرو 
اشــاره کرده که ۱۱98 دســتگاه آن تولیدی آذر ماه است و 
۲9۳۳ دستگاه هم در مجموع 9 ماهه فروخته است. در گروه 
خودروسازی سایپا نیز در مدت مذکور سال جاری در مجموع 
۲۵۷ هزار و ۴۵۳ دستگاه خودرو تولید شده که از این میزان 
 X۲۰۰ به ترتیب ۲۰۱ هزار و ۲۷۴ دستگاه خودروهای خانواده
)تیبا، ساینا و کوییک(، ۳۲ هزار و ۷۳ دستگاه سهم وانت های 
سایپا، ۲۴ هزار و ۱۶ دستگاه سهم شاهین و 9۰ دستگاه سایر 
محصولات این شــرکت )مربوط به ماه های پیش از شهریور( 

بوده است.
در مقابل از ابتــدای فروردین ۱۴۰۱ تا پایــان آذر ماه، گروه 

خودروســازی ســایپا ۲9۱ هــزار و ۴8۳ دســتگاه خودرو 
تجاری سازی کرده اســت که از این میزان ۲۳۴ هزار و 9۰۵ 
دســتگاه تیبا، ســاینا و کوییک اســت. به ترتیب ۳۳ هزار و 
۳۶۲ دســتگاه متعلق به وانت های ۱۵۱ ســایپا، ۲۲ هزار و 
989 دستگاه از شاهین ها و ۲۲۷ دستگاه از دیگر محصولات 
سایپا فاکتور شده است. همه ۲۲۷ دستگاه از سایر محصولات 
فروخته شده ســایپا مختص مرداد و شــهریور است )۲۲۵ 
دستگاه از سایر محصولات سایپا در مرداد ماه و دو دستگاه هم 

شهریور ماه تجاری شد(.
در نهایت نیز، شــرکت پارس خودرو به عنــوان زیر مجموعه 
گروه ســایپا در مجموع 9 ماهه نخست امســال، 99 هزار و 
۲88 دستگاه خودرو تولید و برای ۱۰۴ هزار و 9۰۶ دستگاه، 
فاکتور فروش صادر کرده است. از تعداد خودروهای تولیدی 
پارس خودرو در این مدت ۵۲ هزار و ۶۵۵ دســتگاه ســهم 
محصولات گــروه Q۲۰۰ بــوده و فروش ۵8 هــزار و ۲۵8 

دستگاهی را ثبت کرده اســت. همچنین در مدت مذکور ۴۴ 
هزار و ۳۲8 دستگاه کوییک معمولی دنده ای، ۱9۴ دستگاه 
کوییک S )تولید ســه ماهه اول( و ۱۴۱۱ دســتگاه کوییک 
اتوماتیک پلاس تولید شده است. به  ترتیب برای دقیقا ۴۴ هزار 
و ۳۲8 دستگاه از محصولات کوییک معمولی دنده ای، ۱9۴ 
دســتگاه کوییک S و برای ۱۴۱۱ دستگاه کوییک اتوماتیک 

پلاس فاکتور مالی ثبت شده است.
پارس خــودرو همچنیــن تولید و فــروش ۷۰۰ دســتگاه 
خودرو ســاینا را در عملکرد 9 ماهه ۱۴۰۱ ثبت کرده است. 
پارس خــودرو در این مدت ۷۱۷ دســتگاه بدنــه پراید هم 
تولید کرده که تاکنون فروشــی هم نداشــته اســت. ضمن 
اینکه این گروه خودروســازی فاکتور و تجاری ســازی پنج 
دســتگاه از برلیانس ها و ۱۰ دســتگاه از رنوهــای تولیدی 
 ســال های پیــش از ۱۴۰۱ را در آمــار 9 ماهه خــود ثبت 

کرده است.  

تخفیف ۷۰ درصدی افزایش تعرفه قبوض گاز

توزیع گوشت قرمز گرم وارداتی تا ۲ روز دیگرتشکیل کارگروه ویژه برای مشکلات مرزی آستارا جذب ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در بنادر 

عملکردایرانخودرووسایپانشانمیدهد

تولید بالغ بر ۷۷۷ هزار دستگاه خودرو تا پایان پاییز 
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اجرای عادلانه مالیات ستانی 
علی توسطی، رئیس اتاق اصناف تهران 
تخصیص نرخ ارز و ناپایــداری قیمتها در حوزه 
مواد اولیه از مهم ترین مشکلات اصناف هستند. 
تغییرات قیمتی مواد اولیه و نوسانات آن، فعالیت 
را برای صنوف مختلف دچار مشکل کرده است. 
از آنجاییکه که اصناف نقش زیــادی در تامین 
مالی اقتصاد از طریق تولید و ارایه خدمات، توزیع 
و اشــتغالزایی دارند، بهبود فضای کسب و کار 

ضروری به نظر می رسد. 
در شرایط فعلی اصناف با رویه های کار، بیمه ها، 
قاچاق و وجود کالاهای قاچاق در بازار آســیب 
دیده اند. اگر واقع بینانه به موضوع نگاه کنیم تا 
زمانی که تقاضا بــرای کالای قاچاق وجود دارد 
عرضه هم وجود خواهد داشت. باید در این رابطه 
چاره اندیشی شود. همچنین رویه های ناعادلانه 
ممیزی و دریافت مالیات نیز مزید بر علت شده 
است. دشواری تامین مالی از طریق بانکها، فعالیت 
اصناف تولیــدی را تحت تاثیر قرار داده اســت. 
نوسانات نرخ ارز بر قیمت مواد اولیه به شدت تاثیر 
گذاشته و تامین آن را با مشکل روبرو کرده است. 
ضعف زیرساخت های حمل و نقل زمینی، دریایی 
و هوایی هم مشکلاتی است که در عموم فعالیت 
های چندگانه حوزه های مختلف اصناف وجود 
دارد. کمبود نیروی کار در حالی وجود دارد که 
جویندگان کار روزانه افزایش پیدا می کنند. اما 
افراد متخصص که نیازمند فعالیت در حوزه های 
تخصصی هستند، کاهش داشته است. امروز همه 
متقاضی کار هستند اما کمبود نیروی متخصص 
از مشکلاتی است که بر سر راه اصناف وجود دارد. 
اصناف همواره و تحت هر شــرایطی به خدمت 
رسانی به مردم مشغول هستند. همچنین اصناف 
همواره پشتوانه دولت ها و نظام بوده اند. این در 
حالی است که موضوع مالیات به مهم ترین مشکل 
اصناف تبدیل شده است. عدالت مالیاتی مهم ترین 
خواسته اصناف است. مسئله عدالت مالیاتی باعث 
می شود از کارمند و کاسب شناسنامه دار، مالیات 
کم شود، اما افرادی که ارقام بالا جابه جا می کنند 
و امکان ارتباط و تعامل دارند، فرار مالیاتی داشته 
باشند. مالیات برای ایجاد تعادل و عدالت مالیاتی 
برای ایجاد تعادل و توازن در راســتای بالا بردن 
کیفیت زندگی مردم است و عدالت مالیاتی باید 

اجرایی شود. 

عضو هیئت رئیســه اتاق اصناف تهران تاکید کرد: 
نمي توان منکر نقش نظارتي و بازرســي اتحادیه ها 
در رســیدگي به تخلف هاي واحدهاي متخلف شد؛ 
اما متاسفانه اراده اي ایجاد شده است که مي خواهد 
اتحادیه هاي صنفي را حذف و از بین ببرد. حمیدرضا 
رستگار، عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف تهران با بیان 
اینکه هیچ رئیس اتحادیــه اي امضاي طلایي ندارد، 
گفت: اصناف به تکالیف خود بر اساس قانون تا آنجا که 
امکان دارد مقید و براي ضابطه مند شدن موضوعات 
قانوني پیش قدم هستند؛ اما آنجا که بحث حق مطرح 

است به ما بي توجهي مي شود.
وي با اشاره به لزوم ایجاد کارگروه مشترک اتاق اصناف 
دروزارت کشور، افزود: اصناف در حوزه مالیات و نحوه 
اعطاي مجوزهاي کسب وکار مشکل دارند؛ اصناف 
منتقد عملکرد دولت در برون ســپاري کار مردم به 
مردم هســتند، ما در این حوزه در حد شــعار عمل 
کردیم. اتحادیه  ها و بازاریان کشور در مواقع حساس 
به مردم و کشور کمک مي کنند و صدور مجوز کسب 
وکار جزو وظایف قانوني اتاق اصناف و اتحادیه هاست و 
اگر شخصي اشکالي بر این روند دارد سعي در برطرف 
کردن آنها کند نه اینکه بخواهند از اساس این حق را از 

اصناف و اتحادیه ها سلب کنند.
عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف تهران تاکید کرد: دولت 
به بهانه ایجاد دولــت الکترونیک مي خواهد بخش 
خصوصي را به حاشــیه ببرد. نمي توان منکر نقش 
نظارتي و بازرسي اتحادیه ها در رسیدگي به تخلف 
هاي واحدهاي متخلف شد و اتحادیه ها اختلافات بین 
فروشــندگان و خریداران را در هیات حل اختلافات 
حل مي کنند متعجب هستیم که چرا براي اجراي 

چنین قانوني از اصناف دعوت نکردند و از ما به عنوان 
مطلع چیزي نپرسیدند. به نظر مي رسد که اراده اي 
ایجاد شده است که مي خواهد اتحادیه  هاي صنفي 

را حذف و از بین ببرد.
رستگار ادامه داد: اگر بنا باشد که جواز کسب از سوي 
سامانه ها الکترونیکي صادر شود چه کسي مي خواهد 
تضمین بدهد که این فرد صنفي مطابق با قانون رفتار 
خواهد کرد و چه نهادي بر عملکرد آن نظارت مي کند 
ما بر این موضوع بحث داریم. مطابق با قانون اختیاراتي 
به اصناف محول شده که نمي خواهیم از آنها تخطي 
کنیم. کسانیکه مي خواهند به اصناف آسیب وارد کنند 

در واقع اقتصاد را نشانه رفته اند.
وي خواسته اصلي اصناف را ثابت نگه  داشتن نرخ ارز، 
عنوان کرد و افزود: اگر دولت بازار آرام مي خواهد که 
مشکلات اقتصادي و شکایات آن کم باشد پس نرخ ارز 
را ثابت نگه دارد و نــرخ ارز را از موضوعات ریالي جدا 
کند. چرا باید کالایي که در داخل و با پول ملي تولید 

مي شود با نرخ دلار چسبندگي داشته باشد؟
عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف تهران با اشاره به ایجاد 
امنیت اقتصادي، تصریح کرد: تعاملات اقتصادي باید 
در جو آرام انجام شود یکي از موضوعات این است که 
بسیاري از کشــورهاي دنیا از شرایط تحریم هاي ما 
سوءاستفاده مي کنند و وزارت خارجه ایران و بنگاه 
هاي اقتصادي برنامه هاي کشوري که در حال جنگ 
است راتدبیر کنند. کشور ما قدرت بالقوه دارد که بر 
مشکلات فائق آید امکانات نیروي انساني، موقعیت 
جغرافیایي و منابع طبیعي ما بي نظیر و همه چیز براي 
ما فراهم است و باید تنش هایي که براي ما هزینه دارد 

را کنار بگذاریم.

رئیس اتحادیه ســوپرمارکت داران خاطر نشان 
کرد: بعید است که تولیدکنندگان بخواهند در 
۲ ماه پایانی سال افزایش نرخی را اعمال کنند؛ 
به نظر می رسد که سازمان حمایت تا پایان سال 
جاری با هیچ افزایشــی نرخــی موافقت نکند. 
باید منتظر مانــد و دید که در ســال آینده چه 
تصمیماتی از سوی مسئولان اخذ می شود. داود 
فکوری با اشــاره به آرامش حاکم بر بازار روغن، 
گفت: گزارشــی مبنی بر گرانــی و افزایش نرخ 
روغن به ما ارائه نشده اســت و تولیدکنندگان 

خللی در روند تولید و توزیع ایجاد نکردند.
وی با بیان اینکه تقاضا برای مصرف روغن در بازار 
تغییر محسوسی نکرده است، افزود: قیمت ها نیز 
مانند سابق است و تولیدکنندگان در ۲ ماه پایانی 
ســال افزایش نرخی را اعمال نکردند. این فعال 
صنفی با اشاره به نرخ انواع روغن خوراکی مایع و 
جامد در بازار، تصریح کرد: ۵ کیلویی جامد ۳۶۵ 
هزار و ۴۰۰ تومان، 8۱۰ گرمی مایع ۵9 هزار و 
۴۰۰ تومان، یک کیلو و ۳۰۰ گرمی مایع 9۶ هزار 
و ۳۰۰ تومان و یک کیلو و ۶۰۰ گرم مایع ۱۱۵ 

هزار و ۱۰۰ تومان خرید و فروش می شود.
رئیس اتحادیه سوپرمارکت داران ادامه داد: حذف 
ارز ترجیحی بر واردات کالاهای اساسی افزایش 
نرخ محصولات را به همــراه آورد. افزایش نرخ 

روغن کاهش مصرف را به همــراه آورد از این رو 
تولیدکنندگان متقاعد شــدند کــه ۱۰ درصد 
نرخ ها را کاهش بدهند و این کاهش ۱۰ درصدی 
تاحدودی توانست بازار را از شرایط رکود خارج 
کند. به عنوان مثال روغــن 8۱۰ گرمی که در 
اردیبهشت سال جاری ۱۴ هزار تومان بود بعد از 
حذف ارز ترجیحی قیمت آن به ۶۲ هزار تومان 
رســید طبیعی بود که این افزایش نرخ ریزش 

مصرف را به  همراه می آورد.
وی در پاسخ به این پرسش که افزایش نرخ نیما 
باعث بالا رفتن هزینه واردات می شــود آیا این 
موضوع در نهایت برقیمت روغــن در بازار تاثیر 
می گذارد؟ گفت: بعید است که تولیدکنندگان 
بخواهند در ۲ ماه پایانی ســال افزایش نرخی را 
اعمال کنند و به نظر می رسد که سازمان حمایت 
تا پایان سال جاری با هیچ افزایشی نرخی موافقت 
نکند باید منتظر ماند و دید که در سال آینده چه 

تصمیماتی از سوی مسئولان اخذ می شود.
فکــوری در پایان تاکیــد کرد: روغــن یکی از 
کالاهای اساسی ســبد خانوارهاست قابل تصور 
نیســت که قیمت این محصول همچنان رو به 
جلو باشد چراکه دیگر بازار کشش افزایش نرخ را 
ندارد وافزایش نرخ ها روی محصول روغن اعمال 

شده است.

نقش و ســهم اصناف در 
ســبد اقتصادی کشــور 
غیرقابل انکار است. اصناف 
بزرگ ترین بخش اقتصاد 
کشور را تشکیل می دهند 
که بعد از نفت بالاترین نقش و جایگاه را در تأمین 
مالی اقتصاد ایران دارند. اصنــاف گرچه در ظاهر 
به کســب وکار مردم گره خورده و با محل معاش 
آنها در ارتباط اســت اما به عقیده فعالان اقتصادی 
بزرگ ترین نهاد مدنی هستند که اداره آن به دست 

خود مردم است.
براســاس آمار، بیش از ۳ میلیون واحد صنفی در 
زمینه های گوناگون تولیــدی، توزیعی، خدماتی و 
خدمات فنی در طیف وسیعی از فعالیت ها در زنجیره 

تامیــن فعالیت می کنند. بنابرایــن می توان گفت 
اصناف بزرگ ترین بخش اقتصاد کشور را تشکیل 
می دهند که بعد از نفت بالاترین نقش و جایگاه را 
در تامین مالی اقتصاد ایران دارد. در همین راســتا 
به منظور نهادینه کردن اقتصاد مقاومتی که منجر 
به جهش تولید می شود باید به بنگاه های کوچک و 
متوسط که اصناف نیز بخش بزرگی از آن را شامل 
شده، توجه بیشتری شــود و نقش آنها در اشتغال 

دیده شود.
از ســوی دیگر نقش اصناف در حوزه های مختلف 
به ویژه در بخش تولید به عنوان بنگاه های کوچک 
و متوسط اقتصادی و شــبکه توزیع کالا و خدمات 
بســیار مهم اســت. چرا که اصناف متولی اصلی 
ساماندهی نظام توزیع در کشور و استان محسوب 
می شود لذا نقش آنها در تامین نیازمندی های تولید، 

بخش خدمات، بازرگانی و توزیع حیاتی است.

در همیــن رابطه علیرضا فخاری اســتاندار تهران 
نیز بر اهمیت نقش اصنــاف در اقتصاد ملی تاکید 
کرد. استاندار تهران بر لزوم توجه به فرآیندسازی، 
تنظیم مقررات، ارائه تســهیلات و یا پشــتیبانی 
ها در دســتورکار اتاق اصناف تاکید کرد. فخاری 
اظهار داشت: در خدمت کسانی هستیم که فلسفه 
حضورشان در بازار و هدایت منابع اقتصادی کشور 
به مثابه جهاد بــزرگ تلقی می شــود و امروزه به 
واســطه تلاطم های اقتصادی، تعــادل در جریان 
بازار از طریق صنــوف مختلف محقق می شــود 
که این امر جــای تقدیر و تشــکر دارد. وی ادامه 
داد: حضور بــازار و اصناف به عنــوان رکن اصلی 
اعتمادســاز در حوزه سیاســی و اجتماعی کشور 
ســابقه تاریخــی دارد و اتــکای بزرگان بــه بازار 
 همــواره نقطــه قوتی در مســیر اعتلای کشــور 

بوده و هست.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مردمیسازیاقتصادباحضوراصنافتحققمییابد

نقش پررنگ اصناف در تامین مالی اقتصاد

احتمال افزایش قیمت روغن وجود ندارد

عضوهيئترئيسهاتاقاصنافتهران:

اراده اي به دنبال حذف اتحادیه هاي صنفي است
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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد:
امکان تماس صوتی و تصویری باکیفیت در پلتفرم های ایرانی 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امکان تماس صوتی و تصویری باکیفیت در 
پلتفرم های ایرانی وجود دارد. با تلاش جوانان کشورمان، حمایت کاربران و دولت، 
محصولات وطنی مسیر رســیدن به قله های ایده آل را به سرعت خواهند پیمود. 
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در کانال »بله« خود با انتشار 
پستی نوشت: امروز یکی از دوستانم تصویر انتقاد یکی از هموطنان را با این مضمون 
که »هموطنان عزیز ساکن خارج از کشور برای ارتباطات با خانواده خود در ایران 

دچار مشکل هستند« را برایم فرستاد.
وی افزود: برقراری یک تماس تصویری باکیفیت برای افرادی که به علت بعُد مسافت 
امکان دیدار حضوری ندارند بسیار لذت بخش است. راستش را بخواهید خود من 
هم در زمان تحصیل در خارج از کشور از سرویس های ارتباط تصویری مختلفی 
برای تماس با خانواده استفاده می کردم و الان دقیقا حس این افراد را درک می کنم.

وزیر ارتباطات تاکید کرد: از آنجایی که تا قبل از این بخش قابل توجهی از ارتباطات 
تصویری بر بستر یک پلتفرم خارجی انجام می شــد که اکنون با توجه به دستور 
مراجع ذیصلاح فعالیت آن در کشور محدود شده، ممکن است برخی از خانواده ها 
نیز به علت عدم آشنایی با پلتفرم های خارجی و داخلی دیگری که امکان تماس 
صوتی و تصویری دارند، برای ارتباط با عزیزان خود در خارج از کشور دچار مشکل 
شده باشند. زارع پور با تشــکر از فردی که این گلایه را منتشر کرده  است، افزود: 
آن طور که معلوم است هنوز همه مردم از امکانات پیام رسان های داخلی اطلاع کافی 
ندارند و از این جهت لازم است مدیران این پلتفرم ها در خصوص معرفی توانمندی 

و امکانات آنها به عموم مردم تدبیر جدی کنند.
وی خاطرنشان کرد: تماس صوتی و تصویری با کیفیت در پلتفرم های ایرانی بله، 
روبیکا و سروش پلاس نیز وجود دارد. در این مدت نیز افراد زیادی از اعضای کابینه 
گرفته تا تجار و دوســتان برای برقراری ارتباط تصویری در سفرهای خارجی، از 
سرویس تماس تصویری پلتفرم های داخلی استفاده کرده که تجربه آنها نیز رضایت 

بخش بوده است.
وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: البته چندین پلتفرم و سرویس خارجی هم مثل ایمو، 
گوگل میت، اسکایپ و غیره برای برقراری تماس تصویری در دسترس هستند. این 
نوشته به این معنی نیست که پلتفرم های داخلی در وضعیت کاملا ایده آل بوده و 
هیچ مشکلی ندارند، ان شالله با تلاش جوانان کشورمان، حمایت کاربران و دولت، 

محصولات وطنی مسیر رسیدن به قله های ایده آل را به سرعت خواهند پیمود.

تعداد دامنه های فارسی افزایش یافت
آخرین آمار منتشر شده از ثبت دامنه  در مرکز ثبت دامنه کشوری حاکی است که 
تاکنون یک میلیون و ۵۱۲ هزار و ۸۸۹ دامنه فعال فارسی به ثبت رسیده که پسوند 

دات آی آر )ir.( بیش ترین دامنه ی فعال را دارد.
دامین یا دامنه )Domain( نامی است که وب سایت از طریق آن قابل دستیابی 
بوده و به طور کلی از دو بخش نام و پسوند تشکیل شــده است. نام دامنه بخشی 
است که گویای نام برند یا فعالیت شما بوده و آن را به دلخواه خود انتخاب می کنید. 
پسوندهای مجاز و معتبر در واقع پسوندهایی هستند که توسط کمیته مخصوص 
تأیید و تصویب پســوندها یعنی آیکن )ICANN( تأیید شده باشند. نمونه های 
پسوندهای متداول com، org و ir هســتند و انتخاب نام دامنه مناسب و ساده 
بسیار مهم بوده و همچنین در رتبه بندی )Ranking( نتایج جست وجوی گوگل 

نیز تأثیرگذار است.
در ایران، پژوهشگاه دانش های بنیادی از جمله مراکز اصلی برای ثبت دامنه های 
اینترنتی به شمار می رود و هر کاربری که تمایل به ثبت دامنه ای برای بازگشایی 
سایت خود داشته باشد، باید به سایت این مرکز و یا یکی از نمایندگان فعال آن در 
سطح کشور مراجعه کند. این پژوهشگاه هم چنین آماری دقیق از دامنه های ایرانی 

را به دست می دهد.
مرکز ثبت دامنه کشوری ایران زیرمجموعه پژوهشگاه دانش های بنیادی است و 
وظیفه ثبت دامنه ها در ایران را برعهده دارد. شاید گستره ی دامنه های سطح بالایی 
مانند Com، Net، Org و Info که در سراسر وب وجود دارند و زمینه درخواست 
برای این دامنه ها در تمامی کشــورها باز است، بسیار گســترده باشد که برآورد 
آماری دقیق از آن ها کمی مشکل شود، اما مرکز ثبت دامنه آمار آخرین دامنه های 

ثبت شده را به دست می دهد.
اما طبق آخرین آمار موجود در مرکز ثبت دامنه کشــوری ایــران، از ابتدای ثبت 
دامنه های فارسی در کشور تاکنون یک میلیون و ۵۱۲ هزار و ۸۸۹ دامنه ثبت شده 
است و از بین پسوندهای ثبت شده ی فارسی، پسوند ir با یک میلیون و ۵۰۴ هزار 
و ۵۹۳ دامنه ی فعال در صدر قرار دارد. درواقع بیش ترین ســهم متعلق به همین 
پسوند است؛ به طوری که از میان دیگر پسوندهای فارسی، هر کدام کمتر از ۵۰۰۰ 

دامنه را ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیش تر از ۱۰۰۰ مورد ثبت شده دارند، co.ir  با ۴۲۱۹ مورد، دامنه 
ایران با ۱۵۴۸ مورد و دامنه ac.ir با ۱۱۸۳ دامنه فعال هستند. همچنین دامنه های 
دیگری وجود دارند که کمتر از ۱۰۰۰ مورد به نام آنها ثبت شده است. هم چنین 
دامنه های دیگری وجود دارند که کمتر از ۱۰۰۰ مورد به نام آن ها ثبت شده است. 
دامنه id.ir با ۶۷۶ مورد، دامنه org.ir با ۲۳۰ مورد، دامنه sch.ir  با ۲۲۱ مورد و 
دامنه gov.ir با ۱۹۲ مورد نیز در رتبه های بعدی لیست قرار دارند. کمترین دامنه 

ثبت شده نیز متعلق به دامنه net.ir با ۲۷ دامنه فعال است.

بومی سازی کامل انسولین و قلم آن
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری از تولید انســولین بر پایه دانش و قلم آن تا سال 
آینده خبر داد و گفت: این ســتاد ۵۰ میلیارد تومان از تولید انسولین و قلم آن در 
کشور حمایت کرده است. مصطفی قانعی درباره آخرین وضعیت پروژه های تولید 
انسولین توسط شرکتهای دانش بنیان که توسط ستاد توسعه زیست فناوری مورد 
حمایت قرار گرفته اند، اظهار کرد: دو مورد پروژه تولید انسولین توسط ستاد توسعه 

زیست فناوری معاونت علمی مورد حمایت قرار گرفته است.
وی درباره اولین کارخانه تولید انسولین گفت: کارخانه ای برای تولید انسولین اقدام 
کرده که انتظار می رود بتواند بعد از جذب سرمایه ۲۰ میلیارد تومانی طی یک سال 
انسولین را وارد بازار کند. وی افزود: بعد از جذب سرمایه این کارخانه می تواند طی 
یک سال انسولین بر پایه دانش را به بازار عرضه کند؛ در واقع بعد از جذب سرمایه 

۴ماه کلینیکال ترایال و ۳ یا ۴ ماه تست پایداری انجام می شود.
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری ادامه داد: همچنین شرکت دیگری امکان تولید 
انســولین بر پایه دانش را دارد اما نمی تواند نیاز کل کشــور را تامین کند؛ تامین 
نیاز کشور نیازمند ایجاد زیرساختهایی در این شــرکت است. به گفته قانعی، در 
کنار اینها تولید قلم انسولین توسط شــرکتهای دانش بنیان آغاز شده زیرا تنها 
تولید انسولین برای شــرکتها اقتصادی نیســت اما اگر با تولید قلم باشد عرضه 
انسولین به بازار اقتصادی تر خواهد شــد. وی گفت: این شرکتهای تولید کننده 
 انسولین در صدد هستند با شرکتهای تولیدکننده قلم، همکاری و محصول نهایی 

را وارد بازار کنند.
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری گفت: پیش بینی می شود به زودی و شاید سال 
آینده انسولین و قلم آن توسط شرکتهای دانش بنیان به تولید برسد. وی با اشاره به 
میزان حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان در زمینه تولید انسولین 
و قلم آن گفت: ستاد توسعه زیست فناوری به میزان ۵۰ میلیارد تومان حمایت کرده 

است. این حمایت در سال آینده بیشتر خواهد شد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیــس جمهور از 
برنامه های این معاونت را حمایت 
از شرکت های فعال دارویی        اعلام 
کرد و گفت: با حمایــت از این 
شرکت ها فعالیت آنها گسترده شده و با تشکیل مجموعه های 
بزرگ تــر وارد بخش صادرات می شــوند. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی درباره ورود دانش بنیان ها به بخش دارو اظهار 
داشت: در سال های اخیر اتفاقی که در بخش دارو و سلامت 
افتاده است، قابل انکار نیست و شاهد افزایش سرعت تولید 
داروهای بعضا بسیار پیشــرفته که در دنیا خاص هستند، 

هستیم.
وی یادآور شد: حوزه سلامت و غذا در این معاونت به عنوان یک 
حوزه جدی دنبال می شود و تلاش داریم شرکت های فعال 
دارویی را حمایت کنیم تا فعالیت آنها گسترده شده و با یکدیگر 
همکار شوند و مجموعه های بزرگ تر ایجاد شود تا بتوانیم با 
چند برند ویژه دارو برای کشورهای همسایه و کشورهایی که 
توانایی تولید دارو را ندارند، تولید کنیم. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بیشتر 
داروهایی که توسط دانش بنیان ها تولید می شود،  داروهای 
با فناوری بالا هستند مانند محصولات حوزه بیوتکنولوژی که 

فناوری آنها بسیار بالا است.

استقرار شرکت های دانش بنیان در تهران سخت 
است

دهقانی فیروزآبادی همچنین درباره مشکلات دانش بنیان ها 
برای اســتقرار در پارک های علم و فنــاوری گفت: از تمام 
ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان برای استقرار 
دانش بنیان ها و همچنین اعتبارات مالیاتی اســتفاده می 
کنیم که اولین مرحله آن هم آغاز شده است. وی تاکید کرد: 
شرکت های دانش بنیان پشت در پارک های علم و فناوری 
نمانده اند، در تهران به دلیل شرایط و هزینه های بالا، استقرار 

شرکت های دانش بنیان سخت است اما در بیشتر شهرها 
اینگونه نیست.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
ادامه داد: پیش بینی من این اســت کــه اگر قانون جهش 
تولید دانش بنیان به خوبی اجرا شــود در ۱۰ ســال آینده 
شرکت دانش بنیانی نخواهیم داشــت که به دلیل کمبود 
فضا ، فعالیت آن متوقف شود. دهقانی فیروزآبادی همچنین 
درباره همکاری ایران با کشورهای دیگر در بخش دانش بنیان 
ها اظهار داشت: برای همه کشورهای دنیا به شکل مختلف 
و ممکن برنامه داریم؛ حتی برای ایرانیان که در آمریکا و اروپا 
زندگی می کنند و علاقه مند به ایران هستند، برنامه ریزی 
برای استفاده از ظرفیت ،خدمات و دانش آنها کرده ایم و با هر 

کشور براساس شرایط خاص آن همکاری می کنیم.

بودجه معاونت علمی ریاست جمهوری رشد 
خوبی داشته است

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
درباره بودجه این معاونت در سال آینده گفت: رشد بودجه 
این معاونت به نسبت خوب است و البته در بندهای مختلف 
ارقام متفاوت است اما مهم تر از رشــد بودجه، چند حکم 
ارزشمند در بودجه معاونت علمی از جمله احکام در تبصره ۶ 
و ۱۸ لایحه بودجه که می تواند به دانش بنیان ها کمک کند.

دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد:  در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
کل کشور توجه ویژه به دانش بنیان ها پررنگ شده است و 
سال آینده شامل حمایت های بیشتر، بازارسازی ها و توسعه 

اقتصاد برای دانش بنیان ها را شاهد خواهیم بود.

صنعت دانش بنیان روی مغزها و فکرها استوار است
وی درباره تاثیر پروژه های دانش بنیان بر اقتصاد کشور هم 
اظهار داشت: ارزش دانش از هر مورد دیگری بالاتر است چرا 
که بعضا محصولی داریم که یک واحد قیمت تمام شده آن 
است و ۱۰ واحد به فروش می رسد درواقع ۹ واحد آن قیمت 
مالکیت فکری و ارزش های فکری آن محصول است که این 

نشان از ارزش دانش دارد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 

خاطرنشــان کرد: صنعت دانش بنیان به جــای آنکه روی 
سخت افزار، ساختمان و تجهیزات استوار باشد، بیشتر روی 
مغزها و فکرها استوار است که ارزش های بالایی ایجاد می 
کنند، بنابراین اگر بتوانیم هر چه سریع تر به سمت اقتصاد 
دانش بنیان حرکت کنیم، قطعا مزه این اقتصاد، رفاه، آرامشی 
و تولید ثروتی که ایجاد می کند بر زندگی همه مردم اثر گذار 

خواهد بود.

ترکیب هوشمندســازی با همکاری بانک ها 
موجب اتفاقات جالب است

دهقانی فیروزآبادی درباره سرمایه گذاری بانک ها در حوزه 
دانش بنیان ها نیز گفت: اینکه بانکی به طور جدی پای کار 
باشد و بر روی حوزه ای پیشرو در دنیا متمرکز شود، بسیار 
مهم است؛ ترکیب هوشمند ســازی با همکاری بانک ها، 
اتفاقات بسیار جالبی را می تواند رقم بزند. وی افزود: ترکیب 
فناوری های گردشگری با فناوری های بانکداری و فناوری 
های هوشمندسازی ارزش افزوده های جذابی را ایجاد می 
کند بنابراین ورود بانک ها به صورت جدی و پیشرو و پیش 
قدم شدن در کارخانه های نوآوری می تواند اتفاقات خوبی 

را رقم بزند.

باید با کشورهایی که اشتراکات فرهنگی داریم 
کار مشترک انجام دهیم

معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان رئیس 
جمهور همچنین درباره همکاری با کشــورهای دیگر به 
ویژه منطقه تصریح کرد: اقتصاد زمانی شکل می گیرد که 
بتوان با دنیا ارتباط برقرار کرد و این بدیهی و لازم اســت. 
اگرچه اقتصــاد درون زا برای ما مهم اســت اما حتما باید 
 بتوانیم با کشــورهای دنیــا کار کنیم صــادرات و واردات 

داشته باشیم.
دهقانی فیروزآبادی با بیان این که کشور دارای شرایط خاص 
است، یادآور شــد: تحریم های ظالمانه علیه ایران در حال 
اجرا است، بنابراین تا جایی که می توانیم باید از کشورهای 
دوست و کشورهایی که ارتباط فرهنگی و اشتراکات زبان 
داشته و سابقه کاری خوبی هم با آنها داریم برای کار مشترک 
اســتفاده کنیم. وی تاکید کرد: اگر بتوانیم با چند کشــور 
دوســت و همراه، همکاری کنیم قطعا قدرتی خواهیم شد 
که بتوان اقتصاد بزرگ تری را رقم زد، می توان از منابع آنها 
اســتفاده کنیم و آنان هم می توانند از دانش های تولیدی 
 ایران اســتفاده کنند، قطعا این همکاری ها ما را بزرگ تر 

و قوی تر می کند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور:

دانشبنیانهاپشتدرپارکهایفناورینماندهاند
شرکت های فعال دارویی حمایت می شوند

News kasbokar@gmail.com

رییس سازمان فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه توسعه 
هوشمند باید منجر به توسعه پایدار شود، گفت: نقش 
فناوری اطلاعات چه در قالب زیرساخت و چه در نقش 
فناوری های  نو مانند اینترنت اشیا و بلاکچین می تواند 

باعث بهبود در فرایندهای تصمیم گیری شود.
 )Information Technology( ،فناوری اطلاعات
همان طور که به وسیله انجمن فناوری اطلاعات آمریکا 
)ITAA( تعریــف شده اســت، »به مطالعــه، طراحی، 
توسعه، پیاده سازی، پشتیبانی یا مدیریت سامانه های 
اطلاعاتی مبتنی بر رایانه، به ویژه برنامه های نرم افزاری 
و ســخت افزار رایانه می پردازد«. به طور کوتاه، فناوری 
اطلاعــات، با مســائلی مانند به کارگیــری رایانه های 
الکترونیکی و نرم افزار ســروکار دارد تا تبدیل، ذخیره، 

حفاظت، پردازش، انتقال و بازیابی اطلاعات و در تعریف 
دیگری فناوری اطلاعات به کلیه فناوری هایی اشــاره 
می کند که در شــش حوزه جمع آوری، ذخیره سازی، 
پردازش، حفاظت، انتقال و نمایــش اطلاعات کاربرد 

داشته و اثرگذار هستند.
 »محمد خوانساری«، رییس سازمان فناوری اطلاعات، 
روز پنجشــنبه در آیین امضای تفاهــم نامه همکاری 
مشــترک با منطقه آزاد کیش که در حاشیه برگزاری 
نمایشگاه شهر پایدار انجام شد، گفت: سازمان فناوری 
اطلاعات ایران ســرمایه گذاری زیرســاختی متنوعی 
بطور خاص در حوزه های دولت هوشمند، مراکز ابری 
و فناوری هــای نو مبتنی برفنــاوری زنجیره ی بلوکی 
)بلاکچین( انجام داده که باید در یک محیط عملیاتی 

بدست مردم برســد. وی افزود: محیط جزیره  کیش با 
توجه به ظرفیت ها و استعدادهایی که در منطقه وجود 
دارد و نیز آمادگی مدیریتی که به وضوح قابل مشاهده 
است و همکارانی که در منطقه در حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات فعالیت می کنند؛ باعث شده که ما علاقه مند 
به همکاری نزدیک و تأمین زیرســاخت های مورد نیاز 
این جزیره شویم تا ارائه خدمات به مردم تسهیل شود. 
خوانساری با بیان اینکه یکی از دستگاه هایی که خیلی 
سریع به پنجره ملی خدمات دولت هشمند متصل شد، 
سازمان مناطق آزاد بود که به عنوان یکی از مناطق آزاد 
پیشرو به این پنجره متصل شده است، تصریح کرد: این 
امر به دلیل ظرفیت مدیریتی و مکانی مناسب این جزیره 
اســت و با توجه به زیرســاخت های فراهم شده دولت 

الکترونیک در کیش، این جزیره می تواند به عنوان یکی 
از محل های آزمون طرح های هوشمندسازی با کاربری 
محدود و مشخص درکشور باشد و دیگران بتوانند از آن 
الگو بگیرند. رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران در 
پایان اظهار کرد: توسعه هوشمند باید منجر به توسعه 
پایدار شود. براین اساس در مصرف منابع باید نگاه مان 
هم به نسل امروز و هم به نسل آینده باشد. علاوه بر این 
ملاحظات مهم فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی و زیست 
محیطی در توســعه هر نوع فعالیتی باید مد نظر قرار 
گیرد. در این زمینه نقش فناوری اطلاعات چه در قالب 
زیرساخت و چه در نقش فناوری های  نو مانند اینترنت 
اشــیا و بلاکچین می تواند باعث بهبود در فرایندهای 

تصمیم گیری شود.

مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان غربی 
از اتصال دو روســتای »قریس« و »حصار« شهرستان 
خوی در مناطق زلزله زده این استان خبر داد و گفت: با 
توجه به تخریب مدارس برخی از روستاها در زلزله اخیر 
شهرستان خوی و عدم وجود مکان مناسب برای ادامه 
تحصیل دانش آموزان، با اتصال این دو روستا به اینترنت 
پرسرعت، دانش آموزان این مناطق می توانند به صورت 
غیرحضوری در کلاس ها شرکت کنند و روند آموزشی 

خود را پی بگیرند.

به گزارش روابط عمومی اداره کل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات آذربایجان غربی، قاسم جلیلی نژاد مدیرکل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان غربی گفت: در 
اثر زلزله اخیر شهرستان خوی شبکه ارتباطی ۱۰ سایت 
مختل شده بود که در همان دو ساعت اولیه بعد از وقوع 
زلزله مشکل مرتفع و شبکه به حالت عادی و به صورت 

پایدار بازگشت.
وی افزود: با توجه به تخریب مدارس برخی از روستاهای 
زلزله زده و عدم وجود مکان مناسب برای ادامه تحصیل 

دانش آموزان روســتاهای منطقه، در جلسه مدیریت 
بحران این شهرســتان مقرر شــد از ۱۵ روستا، شش 
روســتا ظرف مدت دو ماه به شبکه اینترنت پرسرعت 

متصل شوند.
جلیلی نژاد تصریح کرد: از شش روستای مطرح شده 
در آن جلســه با پیگیری اداره کل ارتباطات اســتان 
آذربایجان غربی و همــت وزارت ارتباطات، ظرف یک 
هفته پس از وقوع زلزله سایت ارتباطی در دو روستای 
حصار و قریس راه اندازی شد و سایت های ارتباطی در 

چهار روستای آلمالو، باغ رجب، کوچک و قشقابلاغ نیز 
ظرف یک هفته آینده راه اندازی می شود.

در حال حاضر ۸۱ درصد از روســتاهای بالای بیست 
خانوار استان آذربایجان غربی تحت پوشش اینترنت پر 
سرعت قرار دارد. بنا به این گزارش، ۲۸ دی ماه گذشته 
زلزله ای با قدرت ۵.۴ ریشــتر در حوالی شهرســتان 
خوی رخ داد که باعث وارد آمدن خسارت های جدی 
به اماکن و ســاختمان های واقع در روســتاهای این 

منطقه شد.

گروهی از محققان با همکاری یک پژوهشــگر ایرانی 
یک دستگاه خوانش داده های الکتروشیمیایی ابداع 
کرده اند که داده های عملیات حســگرهای زیستی 
الکتروشــیمیایی را روی موبایل نمایش می دهد. به 
گزارش خبرنگار مهر، با افزایش تولید حســگرهای 
زیستی الکتروشــیمیایی محققان در سالهای اخیر 
طیف گسترده ای از پتانسیواستات های آزمایشگاهی 
را توسعه داده اند. پتانسیواســتات دستگاهی است 
برای اعمال پتانسیل ثابت بر روی الکترود به منظور 
بررســی واکنش های خوردگی و برق شــیمیایی/ 

الکتروشیمیایی است.
هرچند این دســتگاه ها نســبت به همتایان تجاری 
خود ارزانتر هســتند، اما معمولا تک پلکس هستند 
و به دســتگاه های آماده ســازی نمونــه یا تحریک 
سیگنال غیریکپارچه متکی هستند. درهمین راستا 
و برای رفع این محدودیت ها گروهــی از محققان با 
همکاری لیلا ســلیمانی پژوهشگر ایرانی یک پلتفرم 

قابل حمل و کاملًا یکپارچه برای بازخوانی و تحریک 
الکتروشیمیایی نقطه مراقبت )PoC( طراحی کرده 

اند.
این دستگاه تکنیک های استاندارد ولتامتری را انجام 
می دهد و از راه دور توسط یک برنامه تلفن هوشمند 
همراه از طریق بلوتوث کم انرژی )BLE( کنترل می 
شود. ابزار مذکور از هر دو سنجش سیگنال استاندارد 
سه الکترودی و دوگانه پشتیبانی می کند و می تواند 

برای پشتیبانی از چندین کانال گسترش یابد.
طی آزمایش ها این دستگاه برای شناسایی اسیدهای 
نوکلئیک و اهــداف باکتریایی به ترتیب با اســتفاده 
از پروب های دی ان ای تک رشــته ای استفاده شد. 
فرم فاکتور کوچک و هزینه پایین این دســتگاه، در 
کنار ادغام شدن آن با ابزارهای جانبی و قابلیت های 
آنالیز مولتی پلکس بومی، امکان انجام زیست سنجی 
الکتروشــیمیایی را در خارج از آزمایشگاه تحقیقاتی 

فراهم می کند.

کارکنان شــرکت آمریکایی آمــازون در بریتانیا که عضو 
اتحادیه کارگری این کشور هستند برای اولین بار در تاریخ 
این شــرکت در اعتراض به حقوق دریافتی خود دست به 
اعتصاب زدند. کارکنان شرکت آمریکایی آمازون در بریتانیا 
که عضو اتحادیه کارگری این کشور هستند برای اولین بار در 
تاریخ این شرکت در اعتراض به حقوق دریافتی خود دست 

به اعتصاب زدند.
کارکنان آمازون در انگلیس می گویند دستمزدهایشــان 
کمتر از نرخ تورم است و شرایط کار خود را سخت توصیف 
می کنند. پس از آن که آمازون پیشنهاد افزایش ۵۰ پنی در 
ساعت )۶۲ سنت( حقوق را در ماه گذشته ارائه کرد، اعضای 
اتحادیه کارگری GMB که در انبار این خرده فروشی آنلاین 
در کاونتری کار می کنند، به برگزاری یک اعتصاب صنعتی 

»تاریخی« رأی دادند.
کارکنان این شــرکت آمریکایی میزان افزایش دستمزد 
خود را "توهین آمیز" توصیف کرده اند و در عوض خواستار 
رسیدن دستمزد خود به ۱۵ پوند )۱۸.۴۸ دلار( در ساعت 

شده اند. اعتصاب ۲۴ ساعته روز چهارشنبه پس از نیمه شب 
آغاز شد و GMB اعلام کرد که انتظار دارد ۳۰۰ کارمند از 

مجموع ۱۰۰۰ کارمند این انبار به این اعتصاب بپیوندند.
استوارت ریچاردز، سازمان دهنده ارشد GMB در بیانیه ای 
گفت: بعد از شش ماه نادیده گرفتن همه درخواست ها برای 
گوش دادن به نگرانی های کارگران، GMB  از روســای 
آمازون بریتانیا می خواهد که کار درســت را انجام دهند و 

حقوق کارگران را به میزان مناسبی افزایش دهند.
در ماه اوت ســال گذشــته میلادی، آمازون پیشنهاد داد 
دستمزد کارکنان در انگلیس را افزایش داده و به محدوده 
۱۰.۵۰ تا ۱۱.۴۵ پوند در ســاعت برساند که کسانی که 
با بی بی ســی مصاحبه کرده بودند، گفتند با توجه به سود 
شرکت و تورم مارپیچی در این کشــور، این مقدار حقوق 
"مشتی به دهان" کارکنان بوده است. دارن وست وود، یکی از 
کارگران این انبار، گفت: این افراد دو سال در طول همه گیری 
کار کرده اند، و شاهد بوده اند که سهام آمازون از سقف عبور 

کرده و سود آن ها غیرقابل تصور شده است.

خوانساری، رییس سازمان فناوری اطلاعات:

فناوری اطلاعات باعث بهبود در فرایندهای تصمیم گیری می شود

با اهتمام ویژه وزارات ارتباطات و پیگیری های استانی انجام شد؛

اتصال دو روستای »قریس« و »حصار« به اینترنت پرسرعت 

اعتصاب بی سابقه کارکنان شرکت آمازون در انگلیستسهیل خوانش داده حسگرهای زیستی با ابداع محقق ایرانی

فناوریو
اطلاعات
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کار و
کارآفرینی 

داشتن پشتكار 
و جديت در كار 

مهم ترين ويژگي 
به ويژه براي زنان 

جامعه ماست

زهرا دولتي مقدم، مدير شركت شاسي ساز ايران است كه 
در توليد انواع تيرك و فريم شاسي خودروهاي تجاري و 
قطعات خودرو فعاليت مي كند. وي معتقد است يكي از 
عوامل مهم براي رسيدن به موفقيت در هر كاري تلاش 
جدي و پيگيرانه اســت به ويژه درباره زنــان كه به دليل 
موقعيتي كه در جامعه ما دارند، ممكن است در برخی مواقع در مقايسه با مردان قرار 
بگيرند و در رقابت با آنها از پيشرفت باز بمانند، اما اگر تلاش كنند مسلما هيچ چيزي 
نمي تواند مانع آنها شود. از نظر وي يك مدير موفق مديري است كه در شرايط دشوار 
همچنان از تلاش هاي مداوم خود دست برندارد و بتواند جايگزيني براي كمبودهاي 
خود در شرايط دشوار پيدا كند. وي مي گويد: دولت بايد مشكل اشتغال را با حمايت 

از شركت ها و صنايع توليدي حل كند و براي آن برنامه ريزي قاطعي داشته باشد. 

خودتان را معرفي كرده و مختصري از كارتان بگوييد.
من مدير طرح و برنامه ريزي در يكي از شــركت هاي تابعه گروه بهمن هستم. 
كار عمده ما در اين شركت بودجه ريزي و اســتراتژي است. من حدودا يازده 
سال است كه در شركت گروه بهمن مشــغول به كار هستم. شركت ما در واقع 

توليدكننده انواع قطعات خودروهاي تجاري است. 

چگونه وارد اين حوزه شديد و چه عواملي به رشد شما در اين حوزه 
كمك كرد؟

رشته دانشگاهي من مديريت است و به همين دليل وارد اين 
حوزه شدم. ابتدا از طريق يكي از كساني كه در اين شركت 
كار مي كرد به اين شركت معرفي شدم و پس از آنكه مورد 
گزينش و مصاحبه شركت قرار گرفتم و سه ماه به صورت 
آزمايشي كار كردم، كارم مورد تاييد مديريت قرار گرفت و 
جذب شركت شــدم. در آغاز از سطح كارشناسي وارد كار 
شدم و سپس به سطح سرپرست ارتقا پيدا كردم و پس از 
آن هم كارشناس مسئول و در نهايت مدير شدم. همه اين 
مراحل به صورت تدريجي و به دليل جديت فراوان من در 
كار به دست آمد. آن چيزي كه احساس مي كنم باعث شد 
من در كارم موفق شوم، جديت و پشتكار زياد من در كار بود 
به حدي كه در پيگيري كارم و تلاش براي آن به گونه اي 

عمل كردم تا بالاخره به آنچه كه مي خواهم برسم. 

شركت شما در شــرايط تحريم ها يا اوضاع نامناسب اقتصادي چه 
برنامه هايي براي پيشبرد كارهاي خود طراحي كرد؟

در شرايط ركود و تحريم اقتصادي همه بازار درگير شد و شركت ما هم به عنوان 

بخشي مهم در كشــور دچار مشكلات زيادي شــد اما با اين وجود همه اعضاي 
شركت ســعي كرديم خلا و كمبودهاي شــركت را با تقويت توليد پر كنيم. به 
عنوان نمونه براي پوشاندن فضاي خالي قطعات و خودروهايي كه از خارج وارد 
مي كرديم، خودمان وارد عمل شده و بسياري از آنها را توليد كرديم و توانستيم 
جايگزين آنها كنيم. بايد بگويم تا امروز با اين رويه موفق شديم كه از بحران هايي 
كه شــركت با آن مواجه بود، عبور كنيم به طوري كه حتي يك نمونه اخراجي از 
شركت در آن شرايط نامطلوب اقتصادي نداشتيم. البته ما قصد داريم به همين 
رويه ادامه دهيم و نه تنها در توليد خودكفا شــويم بلكــه آمادگي لازم را برای 
صادرات قطعات خودرو به ساير كشــورها به دست آوريم. اين كار كمك بزرگي 
به رونق شركت و مهم تر از همه اقتصاد كشور در جلوگيري از خروج ارز مي كند. 

البته استفاده از تكنولوژي هاي جديد كه در پسابرجام با تعامل با كشورهاي ديگر 
به كشور وارد مي شود، عامل مهمي براي پيشبرد برنامه هاي ما در رونق توليد و 

گسترش صادرات خواهد بود. 

به نظر شما يك زن چه ويژگي هايي بايد داشــته باشد تا در عرصه 
مديريت موفق باشد؟ 

داشــتن پشــتكار و جديت در كار به نظر مــن مهم ترين ويژگــي به ويژه براي 
زنان جامعه ماســت چرا كه در كشور ما شــرايط به گونه اي اســت كه از مردان 
در كارهاي مديريتي بيشــتر اســتقبال مي كننــد. به همين دليل لازم اســت 
يك زن بتوانــد در اين حوزه ها خود را نشــان بدهد و اين هم بــا تلاش پيگيرانه 

 و مداوم حاصل خواهد شــد. زنــان بايد بتواننــد توانمندي هاي خــود را براي 
ديگران ثابت كنند. 

در پايان چه صحبتي داريد؟
صنعت خودرو بخش مهمي از اقتصاد كشور اســت كه بايد مورد حمايت قرار 
بگيرد. به نظر من دولت بايد از صنايع خودروســازي حمايت كند چه در دادن 
تسهيلات بانكي با نرخ بهره كم و چه در حمايت از توليد آنها. با توجه به اينكه 
معضل بزرگ بيكاري در حال حاضر گريبانگير جامعه ما شده است، دولت بايد 
مشكل اشتغال را با حمايت از شــركت ها و صنايع توليدی حل كند و برای آن 

برنامه ريزی قاطعی داشته باشد.

گفتگوی »كسب وكار« با زهرا دولتي مقدم، فعال اقتصادی

تلاش پیگیرانه زنان در مدیریت

دختران و زنان تحصيلكرده روســتا براي يافتن شغل، 
مجبور به انتقال زندگي خود از روستا به شهر مي شوند. 
راه اندازي كســب وكاري در روستا باوجود برخي موانع 
و مشــكلات خاص خود مزيت هاي عمده اي دارد كه 
مهم ترين آن همين جلوگيري از خالي شدن جمعيت 

روستا ها از قشر تحصيلكرده خصوصا دختران است. 
شهيندخت مولاوردي، معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده نيز چندی 
پيش با توجه به سرخوردگي دختران خصوصا دختران روستايي در پيدا نكردن 
شغل، عامل مهم روي آوري آنها به اعتياد را بيكاري و دغدغه هاي آنها در ارتباط 
با ازدواج كه آن هم به شغل و اشتغال مربوط مي شــود، دانست و تاكيد كرد: با 
توجه به اينكه رويكرد مهم جامعه اســلامي حضور فعال و همه جانبه زنان در 
جامعه است، بايد از طريق رونق فعاليت هاي زنان به وضعيت نامناسب اشتغال 
آنها سروسامان بدهيم. دختران تحصيلكرده و بيكار مشكلي به نام بازماندگي از 
ازدواج دارند كه اين مشكل بيش از هر چيز نيازمند حل مشكلات و دغدغه هاي 

اشتغال دختران و پسران است. 
عفت كفاشــي، رئيس هيات مديره تعاوني زنان كارانديش اســتان خراسان به 
موانع مالي بر سر راه زنان روستايي اشاره می كند و فراهم ساختن جا و فضا براي 
راه اندازي مشاغل صنعتي در روســتا را ضروري مي داند و مي گويد: جز برخي 
مشــكلات مالي كه از طريق وام مي توان آن را حل كرد، زنــان هم انگيزه و هم 

توانايي لازم براي پرداختن به فعاليت ها و كارآفريني را دارند. 
وي از جمله اهداف تعاوني كارانديش را فراهم كردن شــغل براي زنان روستايي 
مي داند كه بيشتر آنها تحصيلكرده و بيكار هستند و ادامه مي دهد: در حال حاضر 
30 نفر از زنان در كارهايي چون پوشاك، مواد غذايي و صنايع دستي در اين تعاوني 

فعاليت مي كنند كه قصد ما اين است 30 نفر ديگر به اين تعداد اضافه كنيم. 
عفت كفاش مي گويد: در طرحي كه به فرمانداري استان ارائه داده ايم، خواستار 
ايجاد مكاني براي بســته بندي مواد غذايي شده ايم كه از طريق وام مي توان آن 
را عملي ســاخت. وي مي گويد: هر يك از اعضا بايد براي اجرايي شــدن طرح 
بســته بندي مواد غذايي 30 ميليون تومان پرداخت كنند و از آنجا كه بعضي 
از اعضا حدودا 6 و يا 7 نفر آنها از يك خانواده هســتند، توان پرداخت اين مبلغ 

برايشان دشوار است كه بايد اين مشكل را حل كرد. 
رئيس هيات مديره تعاوني زنان روستايي اســتان خراسان مي گويد: در روستا 
مردم قدرت خريد محصولات ما را دارند چراكه اگــر بخواهند برای  تهيه مواد 
مورد نياز خود به شهر بروند بايد مبلغي اضافه بر هزينه اين مواد، به عنوان كرايه 
ماشين پرداخت كنند اما اگر بتوانند در روستا مواد مورد نيازشان را تهيه كنند، 
اين هزينه را پرداخــت نخواهند كرد و از اينرو تعاوني هــا كمك مهمي به آنها 
می كنند. وي توضيح مي دهد: گســترش فعاليت زنان روســتايي چه در قالب 
تعاوني ها و چه در فعاليت هايي كه خود اين زنان به صورت فردي انجام مي دهند، 
مانع از خالي شدن روستا ها يا علاقه مردم به مهاجرت از روستا به شهر خواهد 
شــد. كفاش توضيح مي دهد: در حال حاضر همين تعاوني هــا و نهادهايي كه 
به صورت همكاري ميان عده اي از زنان شروع شده، نياز به حمايت و گسترش 
دارد كه مي تواند جرقه اي براي حل بحــران بيكاري در جامعه ما خصوصا براي 
زنان ما كه اكثرا خانه دار و بيكار هستند، باشد. زنان سرمايه هاي ملي بزرگ كشور 
ما هستند كه نبايد با غافل شــدن از نيروي كاري آنها جامعه را از خدمات آنها 
بي بهره ساخت. مريم مصطفوی مندی، مدير عامل تعاونی روستايی  زنان شفق 
استان خراســان رضوی نيز در رابطه با مزيت های كارآفرينی زنان روستايی به 
»كسب وكار« می گويد: دو عامل در پيشرفت كارآفرينی زنان روستايی مهم است؛ 
اولين عامل اين است كه تجربه نشان داده  روستاهايی كه در فاصله بيشتری از 

شهرها قرار دارند و فعاليت های كارآفرينی در ميان اين روستاها توسط مردان و يا 
زنان همين روستاها شكل می گيرد، نسبت به روستاهايی كه اين ويژگی را ندارند، 

از موفقيت بيشتری برخوردارند. دومين عامل وجود روابط فاميلی و خويشاوندی 
در ميان مردم روستا و يا زنان روستايی است كه مشاركت های آنها در فعاليت های 

اجتماعی به خصوص در كار به دليل دادوستدهای روانی و احساسی ای كه دارند، 
سرعت و پيشرفت كاری آنها را نسبت به شهر افزون تر كرده است.

»كسب وكار« بررسي می كند

مزیت های کارآفرینی  در روستاها
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کشاورزي

معاون باغباني وزارت جهاد كشاورزي گفت: با مشاركت باغداران و استفاده 
از ارقام مقاوم، باغ هاي ليموترش امحا شده اين استان را دوباره احيا خواهيم 

كرد. محمدعلي طهماســبي پس از بازديد از باغ هاي ليموترش شــرق 
هرمزگان و همچنين باغ هاي نارنگي مبتلا به عارضه زوال مركبات، اظهار 
كرد: تحقيقات صورت گرفته از سوي سازمان هاي تحقيقاتي نشان مي دهد 
كه تنها راه مبارزه با آفت جاروك ليموترش، استفاده از گونه هاي جايگزين 
مقاوم به اين آفت است. وي اضافه كرد: در نخستين گام براي احيای باغ هاي 
ليموترش 30 هزار اصله نهال اصلاح شده و مقاوم ليموترش به نام پرشين 
لايم به اين اســتان اختصاص يافته كه 10هزار اصله آن به زودي تحويل 
باغداران مي شــود. به گزارش ايرنا، معاون باغباني وزارت جهاد كشاورزي 
ابراز اميدواري كرد كه با گسترش نهالستان ها در آينده بتوانيم پاسخگوي 
نياز باغداران خسارت ديده كشور باشيم ودر هرمزگان براي كشت جايگزين 

باغ هاي ليموترش امحا شده از رقم پرشين لايم استفاده كنيم. طهماسبي 
تصريح كرد: رقم پرشــين لايم يكي از ارقام مقــاوم ليموترش به بيماري 
جاروك در جهان اســت كه به دليل ارزش اقتصادي بالا و بازارپســندي، 
 مي تواند جايگزين مناسبي براي باغ هاي ليموترش در استان هرمزگان باشد. 
بيماري ويروسي جاروك كه ناقل آن حشره اي به نام زنجرك است، با تغذيه از 
شيره درخت موجب كاهش كميت و كيفيت ميوه و درنهايت مرگ تدريجي 
درختان آلوده ليموترش در 3 تا 5 سال مي شود. براساس آمارهاي سازمان 
جهاد كشاورزي هرمزگان سطح باغ هاي ليموترش اين استان به دليل ابتلا به 
بيماري جاروك از 20 هزار هكتار در دهه 70  هجري خورشيدي هم اكنون 

به كمتر از 7 هزار هكتار كاهش يافته است. 

باغهايليموترشهرمزگاناحياميشوند

رئيس كانــون انجمن هاي 
صنايع غذايي ايران با بيان 
اينكه با اجراي برجام حتما 
برند هاي اروپايي به بازار مواد 
غذايي ايران ورود مي كنند، 
گفت: توليد مشترك محصولات لبني، رشته و پاستا و 
سرمايه گذاري مشترك براي فرآوري غلات و صادرات 
در اولويت است. محمدرضا مرتضوي در پاسخ به اين 
ســوال كه آيا مردم مي توانند توليدات صنايع غذايي 
را با اجراي برجام ارزان تــر بخرند يا خير؟ اظهار كرد: 
درصورت ســرمايه گذاري مشــترك با شركت هاي 
بزرگ اروپايي، ظرفيت هاي خالي كارخانجات صنايع 
غذايي ايران پرمي شود، اين امر مي تواند رونق، فراواني 
و درنهايت تعديل قيمت ايجاد كند. وي با بيان اينكه 
همانكه باوجود نرخ تورم 15 درصدي، شاهد افزايش 
قيمت محصولات خارجي نيستيم، يعني دارد اتفاقات 
خوبي مي افتد، افزود: اميدواريم كه در ارديبهشت ماه 
سال آينده با ورود سرمايه گذاران خارجي به بازار ايران، 

شاهد اتفاقات خوبي باشيم. 

افزايش بهره وري؛ تنها راه عبور از افزايش 
قيمت مواد غذايي

رئيس هيات مديره كانون انجمن هاي صنايع غذايي 

ايران ادامه داد: تنها راه عبور از افزايش قيمت مواد 
غذايي و تطبيق قيمت مواد غذايي با تورم، افزايش 
بهره وري است كه من فكر مي كنم اين اتفاق درحال 
جريان است. وي خاطرنشان كرد: با برداشته شدن 
تحريم، سوئيفت باز مي شود و ما مي توانيم مواد اوليه 
خود  را درقالب اعتبارات اسنادي مدت دار يوزانس با 
بانك هاي خارجي انجام دهيم، يعني براي پر كردن 

ظرفيت هاي خالي صنايع نياز به پول داخلي نداريم 
و مي توانيم از اعتبارات بين المللي استفاده كنيم. 

قيمت جهاني عرضــه مواد اوليه كاهش 
يافته است

اين مقام مســئول با بيان اينكه برداشــته شــدن 
تحريم ها، 20 درصــد از هزينه هاي مــا را كاهش 

مي دهد، تصريح كرد: اين باعث مي شود كه جريان 
سفارش گذاري مواد اوليه شــكل طبيعي به خود 
گيرد. به گزارش تســنيم، مرتضوي يادآور شد: من 
فكر مي كنم كه سوئيفت بانكي از آذرماه سال جاري 
باز مي شــود. مرتضوي با بيان اينكه قيمت جهاني 
عرضه مواد اوليه كاهش يافته است، گفت: دليل آن، 
بازگشت بخشي از مواد اوليه غذايي كه براي سوخت 
استفاده مي شد، به چرخه توليد مواد غذايي است. 
درصورتي كه شرايط عادي شود ما نيز از اين تاثيرات، 

متاثر مي شويم. 

خريد گندم از قزاقســتان، روســيه و 
اوكراين 

وي با بيــان اينكه، حتما برند هاي خارجي بــه بازار مواد 
غذايي ايران ورود مي كنند، افزود: محصولات لبني، رشته 
و پاستا، سرمايه گذاري مشترك در زمينه واردات غلات 
و صادرات محصولات تمام شده به ســاير كشور ها و... از 
 موارد اســت كه با اجراي برجام در بخش صنايع غذايي

 شــاهد خواهيم بود. مرتضــوي در پايــان گفت: يكي 
از مــواردي كــه دراين زمينــه حتما رونــق مي گيرد، 
خريــد گنــدم از قزاقســتان، روســيه و اوكرايــن و 
 صــادرات محصــول آمــاده بــه كشــورهاي ديگــر

 از جمله عراق است. 

رئيس كانون انجمن هاي صنايع غذايي خبر داد

برندهاي اروپايی مواد غذايی در بازار ايران

هجوم بيماري لكه ســفيد به 
مزارع ميگو

مديرعامل اتحاديه تكثير، پرورش و صادرات 
آبزيان كشــور از كاهش 50 درصدي توليد 
ميگو در سال جاري به دليل شيوع بيماري لكه 
سفيد در مزارع پرورش اين آبزي خبر داد. به 
گزارش مهر، ارسلان قاسمي با اشاره به شيوع 
بيماري لكه ســفيد در مزارع پرورش ميگوي 
استان بوشهر اظهار داشت: پيش بيني ما اين 
است كه اين بيماري بيش از ۶0 درصد توليد 
ميگو در اين استان را از بين برده است. وي با 
بيان اينكه توليد ميگو در سال جاري نسبت 
به سال گذشته حدود 50 درصد كاهش دارد، 
افزود: در سال جاري توليد ميگوي پرورشي 
در كشــور بيش از 10 هزار تــن نخواهد بود. 
به گفته مديرعامل اتحاديه تكثير، پرورش و 
صادرات آبزيان كشور، امسال علاوه بر بوشهر، 
خوزســتان و چابهار نيز درگير اين بيماري 
بوده اند اما شــدت آلودگي در بوشهر بيش از 

ساير نقاط بوده است. 
قاسمي ادامه داد: ســال قبل مجموع توليد 
ميگوي پرورشــي و صيد در كشــور بين 22 
تا 23 هزار تن بــوده، اين در حاليســت كه 
در ســال جاري اين رقم بين 1۶ تا 17 هزار 
تن برآورد مي شــود. وي درباره علت شــيوع 
بيماري لكه ســفيد در مزارع ميگوي كشور 
افزود: نخستين و مهم ترين دليل اين امر قصور 
سازمان دامپزشــكي در انجام وظايف خود و 
كنترل اين بيماري بوده اســت؛ ضمن اينكه 
متاسفانه در وزارت جهاد كشاورزي علاقه اي 
به برون سپاري وظايف و واگذاري آنها به بخش 

خصوصي واقعي وجود ندارد. 

خبر

جاي خالي بخش كشاورزي در 
بسته رونق اقتصادي

يك عضو هيات علمي دانشگاه با اشاره به بسته 
رونق اقتصادي دولت بيان كرد: عمده اين بسته 
معطوف به بخش صنايع خودرو و لوازم خانگي 
مي شود و كمترين توجه به بخش كشاورزي و 
حوزه هاي متاثر از آن يعني دامداري، مرغداري، 

صنايع لبني و غيره شده است. 
به گزارش ايســنا، محمد قربانــي گفت: پس 
از تاكيد دولت بر پرداخــت اعتبارات، با توجه 
به قدرت خريــد پايين مردم، بايــد به بحث 
بازپرداخت هم اشاره شود، زيرا مردم به دليل 
ســابقه بد اقتصادي به ســمت خريد كالاي 

صنعتي در كوتاه مدت نمي روند. 
اين عضو هيات علمي دانشــگاه مشهد با بيان 
اينكه بسته رونق اقتصاد بدون در نظر گرفتن 
بخش كشاورزي عملا ناكارآمد است و تاثيري 
ندارد، اظهار كرد: شايد اين بسته بتواند در ساير 
حوزه ها تكان ها و حركاتي جزئي را ايجاد كند اما 
به دليل اينكه به قدرت خريد خانوارها نگاه نشده، 

اثربخشي لازم را نخواهد داشت. 
وي با بيان اينكه بخش كشاورزي نقش چنداني 
در ايجاد ركود ندارد، اظهار كرد: ماهيت توليد 
محصولات كشــاورزي به گونه اي است كه به 
مشكلاتي كه صنايع ما با آن مواجه هستند، دچار 
نيست، يعني محصول توليدشده در اين بخش 
چون جزو مواد غذايي محسوب مي شود، توسط 
دولت يا عمده فروشاني كه در بازارها هستند، 
خريداري مي شود زيرا مي دانند شايد مردم هر 
بخش از مصرف خود را بــه تعويق بيندازند اما 
مصرف مواد غذايي را به تعويق نخواهند انداخت. 

خبر

نايب رئيس دوم كميسيون كشــاورزي بيان كرد: كشت فراسرزميني 
فرصتي است تا بتوانيم از واردات محصولات به كشور بي نياز شويم. 

سيد راضي نوري، نايب رئيس دوم كميسيون كشاورزي، درباره كشت 
فراسرزميني اظهار داشت: با توجه به خشكسالي هاي اخير و كمبود منابع 
آبي در كشور مي توانيم از مزاياي كشت فراســرزميني در كشورهايي 

همچون برزيل كه شــرايط اقليمي مناســبي براي كشت محصولاتي 
همچون برنج و نيشكر دارند بهره ببريم. 

به گــزارش باشــگاه خبرنــگاران، وي افزود: كشــت فراســرزميني 
فرصتي اســت تا علاوه بر مايحتاج نياز داخل بتوانيم شرايط صادرات 
آن محصولات را نيز فراهم كنيــم. نوري در ادامه گفــت: براي تامين 

امنيــت غذايي تــا حــدي نيازمنــد واردات هســتيم كــه همواره 
با كشــت فراســرزميني مي توانيم به جاي واردات برخي محصولات 
خودمان بــا اســتفاده از منابــع آب و خــاك برخي كشــورها آن را 
 توليد كنيم كــه در نهايت اين امر تاثير بســزايي در روابط مســتقيم

 كشورها دارد. 

مزيتكشتفراسرزمينيدركاهشواردات

تا به حال فكر كرده ايد الياف 
طبيعــي لباس هايــي كــه 
مي پوشــيم از پنبــه داخلي 
تامين مي شــود يا خارجي؟ 
كيفيــت پوشــاك در هــر 
كشــوري جدا از مولفه هايي ماننــد تجهيزات صنعت 
نساجي و رنگرزي، به نوع پنبه و اليافي بستگي دارد كه 
در صنايع نساجي از آن استفاده مي شود. شايد بسياري از 
مصرف كنندگان پوشاك ندانند پنبه ايران با وجود كيفيت 
بي نظيرش روي دست پنبه كاران ايراني مانده و كشور 
تركيه كه تا 30 سال پيش بزرگ ترين وارد كننده پنبه از 
ايران بود، امروز به قطب پوشاك و يكي از صادر كنندگان 
اصلي پنبه در جهان تبديل شــده است. وضعيت پنبه 
ايراني به جايي رسيده كه با وجود افزايش نياز به واردات، 
پنبه توليد داخل خريدار ندارد و روي دســت كشاورز 

مي ماند. 

كاهش 80درصدي سطح زيركشت 
شايد خيلي براي ما مهم نباشد اگر بشــنويم كه ايران 
امســال حدود 90 هزار تن پنبه وارد مي كند. اما قضيه 
وقتي جالب مي شود كه پاي حرف توليدكنندگان پنبه 
ايراني بنشينيم. بنا بر آمارهاي گمرك، ميزان واردات پنبه 
در سال 93، 1/4 هزار تن به ارزش 3/1 ميليون دلار بوده 
كه از لحاظ وزني و ارزشي حدود 4 برابر افزايش يافته است. 
مظهري از توليد كنندگان و وارد كنندگان بزرگ پنبه در 
ايران درباره وضعيت فعلي پنبه ايران به »كســب وكار« 
گفت: آنچه امروز بر سر كشت پنبه ايراني آمده است واقعا 
يك تراژدي است. حدود سي سال پيش، صادرات پنبه ما 

به 350 هزار تن در سال مي رسيد. اما امسال پيش بيني 
مي شود برداشت كل كشور حدود 45هزار تن باشد. يعني 
ما براي مصرف داخلي نيز 90 هزار تن كسري پنبه داريم. 
اين شيب عجيبي كه كشور ما در كاهش سطح زيركشت 
پنبه تجربه كرده اســت در هيچ جاي دنيا سابقه ندارد. 
مظهري با اشــاره به اينكه در چند سال اخير80 درصد 
زمين هاي پنبه كاري، دچار كشــت جايگزين شده اند، 
گفت: ما بعد از نفت بزرگ ترين صادر كننده پنبه بوده ايم. 

به طوري كه آن را طلاي سفيد مي ناميدند. 

كاشت و برداشت پنبه به صورت دستی
مظهري در ادامه بيان كرد: امروزه دركشــور ما با وجود 
اينكه صنايع نســاجي وضعيت مطلوبي ندارند، بخش 

قابل توجهی از كارگران ايران در بخش نساجي مشغول 
كارند. اين آمار نشان دهنده اهميت بالاي استراتژيكي 
اين محصول است و اينكه اگر به آن توجه شود تا چه حد 
مي تواند در كار آفريني و توليد اقتصادي كشور موثر باشد. 
او درباره علت كاهش توليد پنبه در ايران گفت: در كشور 
ما به دليل اينكه مراحل مختلف كشت، داشت و برداشت 
با ماشين آلات مكانيزه انجام نمي شود، توليد پنبه بسيار 
مشكل و پرهزينه است. ضمن اينكه مرغوبيت پنبه نيز 
كاهش پيدا مي كند زيرا برداشت پنبه به صورت دستي يا 
با برخي ماشين هاي قديمي موجب مي شود كه پنبه ها با 
مواد زايد همراه شوند يا به اصطلاح آشغال زيادي داشته 
باشند و همين باعث بي كيفيتي محصول داخلي مي شود. 
وي درباره علت ديگر كاهش كشت پنبه گفت: متاسفانه 

در سي ساله اخير چاه هاي زيادي به صورت بي رويه وبدون 
برنامه ريزي، حفر شد كه باعث كم شدن منابع آبي مورد 
نياز براي كاشــت پنبه در مناطقي از كشور شد. وي در 
ادامه گفت: در گذشته براي اين محصول مهم و اقتصادي 
برنامه ريزي هاي زيادي مي شد. اما امروزه اصلا روي كشت 
پنبه كارشناسي نمي شود و كسي به آن اهميتي نمي دهد 
و تمام توجه دولت روي نفت و توسعه آن متمركز شده 
است و در كشــاورزي هم توجه روي محصولاتي مثل 

گندم و پسته است. 

ضرورت تاسيس كارخانه هاي مدرن تصفيه 
پنبه

حسين قاســمي، عضو اتحاديه تعاوني روستايي گرمسار 
درباره توليد پنبه در اين استان گفت: در بررسي هايي كه 
چند ســال پيش صورت گرفت مشخص شد كه كيفيت 
پنبه گرمسار با پنبه مصر كه در دنيا شناخته شده است، 
يكي اســت و از نظر طول الياف كــه مهم ترين مولفه در 
تعيين كيفيت پنبه است، جزو بهترين هاست. اما به دليل 
نبود كارخانه هاي مدرن تصفيه، پنبه ها با كيفيت پاييني 
تصفيه مي شوند در نتيجه كارخانه ها نيز مايل به خريد اين 
محصولات نيستند وتر جيح مي دهند از پنبه هاي وارداتي 
كه عمدتا از كشــورها ي تاجيكســتان و ازبكستان وارد 
می شوند، استفاده كنند. به همين دليل كشاورزان داخلي 
همواره متضرر هستند و محصولاتشان حتي پس از شش 
ماه، در كارخانه هاي تصفيه مي ماند و به فروش نمي رسد. وي 
برنامه ريزي دولت را براي احيای اين محصول بسيار مهم و 
ضروري دانست و افزود: برنامه ريزي براي كشت يكپارچه 
مي تواند هزينه هاي كشاورزان را تا حد زيادي كاهش دهد. 

»كسب و كار« از واردات بی رويه پنبه گزارش می دهد

طلاي سفيد روي دست کشاورزان ماند

توليد 7 ميليون تن سيب زميني 
و پياز

سرپرست دفتر امور سبزي، گياهان زينتي و 
دارويي وزارت كشاورزي از توليد 7/1 ميليون 
تن سيب زميني و پياز در سال جاري خبر داد 
و گفت: 200 هزار هكتار از اراضي ســبزي و 
صيفي كشور امسال به آبياري ميكرو تجهيز 

شده اند.
 حســن خدنگي اظهار كرد: سبزي و صيفي 
جزو محصولاتي هســتند كه آنها را مي توان 
در زمســتان هم توليد كرد، در حالي كه اين 
امكان در بســياري كشــورها وجود ندارد و 
با توجه بــه مزيت نســبي كــه در مناطق 
مختلف كشور وجود دارد مي توان به ارتقاي 
 كمــي و كيفي توليــدات ســبزي و صيفي 

توجه ويژه اي داشت.
 به گزارش ايســنا ، وي با بيــان اينكه هيچ 
محدوديتــي بــراي توليد ســيب زميني و 
پياز وجود نــدارد، پيش بيني كرد امســال 
حــدود 5 ميليون تن ســيب زميني و حدود 
2 ميليون و 100 هــزار تن پياز در كشــور 
 توليد شــود كه تقريبا با توليد سال گذشته

 برابري مي كند.
 به گفته خدنگي امســال هم صادرات بدون 

محدوديت انجام مي شود.
 سرپرســت دفتــر امــور ســبزي، گياهان 
زينتي و دارويــي وزارت كشــاورزي ادامه 
داد: فاصله قيمت مزرعه تا بــازار براي انواع 
ســبزي و صيفــي وجــود دارد و هم اكنون 
كه در پيــك برداشــت ســيب زميني قرار 
 داريم، كشــاورزان از قيمت محصول شــان 

رضايت ندارند.
 خدنگــي تصريح كــرد: طــي برنامه ريزي، 
امسال امكان استفاده از آبياري ميكرو براي 
 200 هــزار هكتار از مزارع ســبزي و صيفي

 فراهم شــده اســت. به گونه اي كه 19 هزار 
هكتار از مزارع سيب زميني، 17 هزار هكتار 
از مزارع پياز، 19 هــزار هكتار از مزارع خيار، 
۶7 هــزار هكتــار از مــزارع گوجه فرنگي و 
بيش از 33 هــزار هكتار از مــزارع هندوانه 
 به تجهيــزات آبيــاري قطــره اي و ميكرو 

مجهز شده اند. 

خبر

شكايت پنبه كاران از 4 برابر شدن واردات

100 هزار هكتار بادام كاري 
در كشور

معاون سازمان جنگل ها و مراتع كشور به همراه 
مديركل منابع طبيعــي كهگيلويه و بويراحمد 
و رئيس منابع طبيعي شهرســتان كهگيلويه از 

طرح هاي بادام كاري دهدشت بازديد كردند. 
به گزارش ايسنا، البرز غيبي در حاشيه اين بازديد 
در جمع خبرنگاران سياست كلي طرح هاي بادام 
كشــور را كاري مشــاركتي عنوان كرد و افزود: 
طرح هاي بادام كاري مشــاركتي توسط مردم 
باعث پايداري جنگل ها خواهد شــد. وي با بيان 
اينكه كشــور ايران يكي از قوي ترين كشورهاي 
دنيا در زمينه كشت گياهان دارويي است، گفت: 
تعداد 8 هزار و 425 گونه كشت در كشور داريم 
كه از اين تعدا 2 هزار 300 گونه گياهان دارويي 
هستند. معاونت رئيس مركز جنگل هاي خارج از 
شمال كشور اظهار كرد: طي برنامه اي كه با وزارت 
جهاد كشاورزي ترسيم كرده ايم سالانه 100 هزار 
هكتار در هر سال زراعت مردمي و 50هزار كشت 
گياهان در عرصه طبيعي كشور ايجاد مي شود. 
غيبي عنوان كرد: با اين مقدار كشت درآمد جوامع 
محلي و نياز به صنايع داروهايي گياهي در داخل 
برطرف خواهد شد و مازاد آن به كشورهاي ديگر 

ارسال خواهد شد.

ورود گندم قاچاق امكان پذير نيست
رئيس كميسيون كشاورزي وصنايع غذايي اتاق ايران 
گفت: عملا ورود گندم به صورت قاچاق به كشــور 
امكانپذير نيست. رئيس كميسيون كشاورزي و صنايع 
غذايي اتاق ايران درباره شايعه واردات گندم آلوده به 
كشور بيان داشت: طبق مصوبه سازمان اصلاح نباتات 
ورود گندم از هندوستان و مكزيك به كشور ممنوع 
است و اين به دليل نوع آفتي است كه در گندم اين 
كشورها وجود دارد و شايعه ايجاد شده مبني بر ورود 
گندم آلوده از كشور هندوستان به اسم كشوري ديگر 
توسط بخش خصوصي صحت ندارد. به گزارش ايلنا، 
كاوه زرگران تاكيد كرد: مرغوب ترين گندم از كشور 
روسيه و قزاقســتان از طريق مرزهاي شمالي ايران 
وارد كشور مي شود و سازمان اصلاح نباتات، گمرك، 
با نظارت كامل ايــن گندم ها را مورد بررســي قرار 
مي دهند و اگر اين اتفاق رخ داده است اين سازمان ها 

بايدپاسخگو باشند نه بخش خصوصي. 

اخبار

بهره برداري سنتي خرما و ضعف در بسته بندي آن، 
ما را به خام فروشي وا مي دارد و از قيمت و قدرت 

رقابت آن مي كاهد. 
سيد مهدي صادق، كارشناس اقتصادي در زمينه 
ارتقاي صنعــت خرما و مشــكلات پيش روي آن 
گفت: توليد خرما در جهان حــدود 7/5 ميليون 
تن در ســال اســت كه عمده اين محصول توسط 
10 تا 15 كشور توليد مي شود و ايران بعد از مصر، 
دومين كشــور توليد كننده اســت. وي همچنين 

گفت: خرما جــزو 5 محصول كشــاورزي عمده 
كشور اســت و در 15 استان كشــت مي شود كه 
۶0درصد توليد آن در استان هاي كرمان، سيستان 
و بلوچستان، بوشهر، هرمزگان و خوزستان است. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، صادق معتقد است كه 
صنعت خرما در جهان از وضعيت مناسب برخوردار 
اســت و حدود 1/5 ميليون تن در ســال، تجارت 

بين المللي خرما اســت اما در ايران متاســفانه در 
سال هاي اخير به دليل گرماي شديد، گرد و غبار 
شديد، خشكسالي، شور شدن آب هاي زيرزميني 

خشكيدگي خوشه هاي خرما را مشاهده كرديم. 
وي مي گويد: با وجود اين مشكلات، از نظر توليد 
و صادرات جزو كشورهاي برتر هستيم اما بهتر از 
اين هم مي توانيم باشيم. صادق مي گويد: علاوه بر 

اين مشكلات، ساختارهاي توليد و بهره برداري اين 
صنعت سنتي و غير مكانيزه است و سبب كمبود 
كارگاه هاي بســته بندي، انبار و سردخانه، صنايع 
تبديلي و وســايل حمل ونقل مجهز به سيســتم 
سردخانه شده است. وي گفت: ضعف در بسته بندي 
خرما، مشكل اساسي در صادرات است كه در كشور 
ما از نظام خاصي برخوردار نيســت و هنوز سنتي 
اســت و به صورت دستي توســط كارگران انجام 

مي شود. 

درآمدصادراتيخرمايايران
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اصناف

 مركز اصنــاف و بازرگانان ايران هفته 
گذشــته طي اطلاعيه ای اعلام كرد 
كه از اين پــس واردات لاســتيك و 
صدور گواهي توســط اين مركز علاوه 
بر حك نشان كيفيت  Emark روي 
لاســتيك هاي وارداتي در مبدا توليد، از طريــق ارائه گواهي 

كيفيت Emark اتحاديه اروپا انجام مي شود. 
براســاس اين اطلاعيه، تمامــي دارندگان گواهــي فعاليت 
نمايندگــي،  عامليت فروش لاســتيك خارجــي و همچنين 
متقاضيــان دريافــت گواهي مذكــور براي رعايــت حقوق 
مصرف كننــدگان و ارتقای اســتانداردهاي مربوط به كيفيت 
لاستيك وارداتي،  از اين پس واردات لاستيك و صدور گواهي 
توسط اين مركز در چارچوب دستورالعمل )نحوه صدور گواهي 
فعاليت نمايندگان رســمي، دفاتر، شــعب و عامليت فروش 
شركت هاي خارجي در كشور( و منوط به ارائه گواهي كيفيت  

Emark  اتحاديه اروپا نيز است. 
بديهي است نشــان كيفيت Emark بايد روي لاستيك هاي 

وارداتي در مبدا توليد حك شده باشد. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لاستيك و روغن و فيلتر، پنچرگيران 
و فيلترســازان در گفتگو با »كســب وكار«، گفت: ۴۰ درصد 
لاســتيك هاي مصرفي توليد داخل كشور اســت و ۶۰ درصد 
وارداتي است. لاستيك  توليد داخل كشور يا وارداتي، مستقيم 
به دست واحدهاي صنفي نمي رسد و وجود واسطه ها و دلالان 
باعث گراني مي شود.  عباس سماواتي افزود: متاسفانه شرايط 
كنوني اقتصادي موجب بلاتكليفي و سردرگمي مردم و بالتبع 
تشديد وضعيت ركود در بازار اغلب صنوف مانند بازار لاستيك و 
روغن موتور شده است. انتظار مي رود با بهبود اوضاع اقتصادي و 
كسب نتايج مثبت در مذاكرات، بازار اغلب كالاها از شرايط ركود 

خارج شود و رونق به بازار كشور باز گردد. 
وي با اشــاره به اطلاعيه مركز اصناف و بازرگانان ايران درباره 
واردات لاستيك اظهار داشت: قبل از اعلام مركز اصناف و امور 
بازرگانان هر كسي كه كارت بازرگاني داشت مي توانست اقدام به 
وارد كردن لاستيك خودرو كند ولي در برخي موارد شاهد بوديم 
كه كالاي وارداتي ضمانتنامه خدمات پس از فروش نداشت و 
مردم از اين موضوع متضرر مي شدند. البته از اين پس قاچاق در 
اين بخش بسيار كاهش خواهد يافت و خدمات پس از فروش 

اين كالاها نيز تضمين مي شود. 

واردات لاستيك از سه گمرك خرمشهر، بندر عباس 
و بوشهر

سماواتي اظهار كرد: تا پيش از اين واردات تاير خودرو به صورت 
قاچاق از برخي گمرك ها انجام مي شد ولي از اين پس تاير فقط 
از سه گمرك خرمشهر، بندر عباس و بوشهر وارد شده و طبيعي 

است كه نظارت ها نيز بيشتر مي شود. 
وي ادامه داد: با توجه به برنامه ريزي هاي انجام شده قرار است 
اگر كســي وارداتي را در اين زمينه انجام مي دهــد، علاوه بر 
داشــتن كارت بازرگاني، پروانه نيز از اتحاديه مربوطه داشته 
 باشد تا تمام واردات شــفاف انجام شــده و رقابت سالمي نيز

 به وجود آيد. رئيس اتحاديه فروشــندگان لاســتيك و روغن 
و فيلتر، پنچرگيران و فيلترســازان در عين حال بيان كرد: در 
بخشنامه جديد بايد وارد كننده از كارخانه مبدا نمايندگي داشته 
و مورد تاييد باشد و كارخانه مبدا نيز تحت ليسانس اروپا باشد 
و ضمانتنامه خدمات پس از فــروش را نيز ارائه دهد كه در اين 
زمينه سازمان استاندارد ايران نظارت هاي لازم را انجام مي دهد. 
وي همچنين بر ضرورت داشتن تخصص واردكنندگان در اين 
بخش تاكيد كرد و گفت: واحد صنفي مربوطه بايد شناسنامه دار 
باشد. پيش از اين هر كسي مي توانست با داشتن كارت بازرگاني 

و حتي بدون پرداخت ماليات اقدام به واردات كند. 
كاهش قدرت خريد مصرف كننــدگان و افزايش 

قيمت ها
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان لاستيك، روغن و پنچرگيران و 
فيلترسازان تهران همچنين در ادامه مهم ترين علت ركود در بازار 
لاستيك و روغن موتور را كاهش قدرت خريد مصرف كنندگان 
و افزايش قيمت در اين بازار دانست و تصريح كرد: اجراي مرحله 
دوم هدفمند سازي يارانه ها و افزايش قيمت بنزين نيز در كاهش 
تردد خودروهاي شخصي موثر بوده و همين موضوع در ركود 

بازار لاستيك و كاهش خريدوفروش تاثيرگذار بوده است. 
سماواتي افزود: متاسفانه شرايط حاكم بر بازار لاستيك و روغن 
وضعيت فعالان اين صنف را بسيار سخت و دشوار كرده و تداوم 
آن افزايش ضرر و زيان مالي فروشــندگان در اين صنف را به 

همراه دارد. 

استقبال مشتريان از لاستيك و روغن موتورهاي 
وارداتي

وي همچنين با توجه به اســتقبال مشــتريان از لاســتيك و روغن 

موتورهاي وارداتــي گفت: كاهش قدرت خريــد مصرف كنندگان و 
افزايش قيمت لاستيك و روغن در يكي دو سال گذشته موجب شده 
كه با عرضه اقساطي لاستيك و روغن هاي وارداتي ، مصرف كنندگان 
به استفاده از كالاهاي وارداتي ســوق يابند. اين در حاليست كه اغلب 
 فروشندگان داخلي امكان فروش به اين شيوه با توجه به مشكلات مالي

 براي آنها فراهم نيست. 
سماواتي با بيان اينكه سهم هندي ها در بازار لاستيك ايران رو به افزايش 
است، گفت: لاستيك خودرو ها در بازار فعلي از 17۰ هزار تا 25 ميليون 
تومان به مصرف كنندگان عرضه مي شــود. در حال حاضر لاستيك 

خودروها براساس نوع برند و تنوع آنها قيمت گذاري مي شوند. 
ســماواتي بــا بيــان اينكــه ۴۰ درصــد لاســتيك هاي مصرفي 
توليــد داخــل كشــور و ۶۰ درصــد وارداتــي هســتند، تصريح 
كرد: لاســتيك هاي توليد داخل كشــور يا وارداتــي همه به صورت 
مستقيم به دســت واحدهاي صنفي نمي رســند و وجود واسطه ها 

و دلالان در اين صنف ســبب افزايش قيمت شــده است. نقدينگي 
 كارخانه ها و تكنولوژي قديمي در اكثر كارخانه ها مانع از رشــد توليد 
در اين زمينه اســت.  وي با بيان اينكه تا حدود ســه سال قبل اغلب 
دارندگان خودرو به تناسب حجم ترددشان هر ساله يا هر دو سال يك بار 
نسبت به تعويض لاســتيك اقدام مي كردند، گفت: امروزه با توجه به 
افزايش قابل توجه قيمت لاستيك، درخواست براي اين كالا به شدت 
كاهش يافته است و اغلب ترجيح مي دهند لاستيك ها را پنچرگيري و 
مدت بيشتري با آن تردد كنند كه درنهايت اين امر مي تواند خطراتي را 

براي سرنشينان خودرو به همراه داشته باشد. 

بيشتر واردات لاستيك خودرو از چين، تايوان و هند 
انجام مي شود

ســماواتي با بيــان اينكــه ۶۰ درصــد تايرهــاي مصرفي 
كشــور وارداتــي اســت، اظهــار كــرد: كارخانه هايي كه 

در زمينه توليد لاســتيك فعاليــت مي كننــد، تقريبا براي 
خودروهای جديد توليدي ندارند و فقــط دو كارخانه داريم 
كه معمــولا دســتگاه هاي خــود را جديد و به روز رســاني 
 كرده انــد و در زمينــه توليد تاير بــراي اينگونــه خودروها

فعاليت مي كنند.
 وي با بيان اينكه بيشــتر واردات لاســتيك خودرو از چين، 
تايوان و هنــد انجام مي شــود، افــزود: البتــه وارداتي نيز 
 از اروپا داريــم كه در ابتدا بــه دوبي وارد شــده و پس از آن

 به كشورمان انتقال مي يابد.
 رئيس اتحاديه فروشــندگان لاســتيك و روغــن و فيلتر، 
پنچرگيران و فيلترسازان در عين حال بيان كرد: هرچه تعرفه 
لاســتيك افزايش يابد و هزينه واردات بالا رود، طبيعي است 
كه قاچاق نيز افزايش مي يابد تا واردكننده مجبور نباشد سود 

و عوارض گمركي را پرداخت كند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لاستيك در گفتگو با »كسب وكار« اعلام كرد

ساماندهي واردات تاير خودرو 

مصــرف لبنيات در كشــور بــه گواه 
آمارهاي انســتيتو تغذيه ايــران رو به 
كاهش نهــاده اســت. بــا نگاهي به 
ســبك زندگي مردم در اين خصوص، 
ناخودآگاه به تغذيه و خوراك ايراني ها 
كه محصولات لبني هم بخشي جدانشدني از آن حساب مي شود، 

توجه خواهيم كرد. 
محصولاتي كه كاهش مصرفش به پوكي استخوان ختم مي شود 
و به مرور زمان صدمات جبران ناپذيري را به نسل هاي بعد منتقل 
مي كند ولي همه داستان فقط به مصرف لبنيات ختم نمي شود 
بلكه انتخاب محصول لبني مناســب هم يك اصل قابل توجه و 

پيگيري است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در اين باره و در گفتگو 
با »كسب وكار«، گفت: افزايش قيمت محصولات لبني صنعتي و 
ركود در بازار مردم را به سمت استفاده از محصولات لبني سنتي 

سوق داده است. 
علي رجبي افزود: طعم واقعي و اصلي كه در لبنيات سنتي وجود 
دارد و تنوع محصولات در اين بخش، گرايش مصرف كنندگان را 

براي خريد دراين بازار افزايش داده است. 
بسياري از مصرف كنندگان بر اين باورند كه استفاده از لبنيات 
صنعتي اين روزها صرفــه اقتصادي ندارد و هنــوز هم با ديده 
شك و ترديد درباره سلامت آنها و اســتفاده از مواد غيرمجاز، 

نگهدارنده ها و... در لبنيات مي نگرند. 
به گفته وي، بسياري از مشتريان معتقدند در چند سال گذشته 
قيمت لبنيات هرازچندي افزايش داشــته و ســبب شــده تا 
خانوارهايي كه از نظر اقتصادي ضعيف هستند، هر روز بيش از 
پيش اين مواد مهم و حافظ سلامت را از سبد خانوار حذف كنند. 
كيفيت مواد لبني ســنتي نيازي به تعريف ندارد و حتم بدانيد 
بسيار بالاتر از مواد صنعتي است. رجبي ادامه داد: خوشبختانه 
مصرف كننــدگان مي توانند مرجــع خوبي براي ســنجش و 
ارزيابي كيفيت مواد لبني سنتي باشند و ميزان فروش واحدها 
نشان دهنده اين موضوع است. وي بيان كرد: مواد لبني سنتي 
داراي طعم طبيعي بــوده و قيمت بســياري از محصولات در 
مقايسه با مشابه صنعتي پايين تر اســت كه مي توان به قيمت 

انواع ماست، پنير، كره، دوغ و شير اشاره كرد. 
وي ادامه داد: در برخي موارد ماننــد خامه، قيمت محصولات 
سنتي بالاتر از صنعتي بوده كه آن هم به دليل كيفيت محصول 

است. 
وي درباره سخناني پيرامون  ســالم نبودن لبنيات سنتي و بالا 
رفتن ريسك ابتلا به بيماري هايي مانند تب مالت، توضيح داد: 
چنين مواردي صحت ندارد زيرا در واحدهاي لبنيات ســنتي 
موارد بهداشــتي و... بــه خوبي رعايت مي شــود و اعضا حاضر 
نيســتند در قبال به دست آوردن سود بيشــتر جان و سلامت 

شهروندان را به مخاطره  بيندازند. 
وي تصريح كرد: بر اســاس توافقاتي كه با وزارت بهداشت نيز 
صورت گرفته از ابتداي مهرمــاه جاري طرح نظارت بر وضعيت 
بهداشتي واحدهاي توليد و فروش لبنيات سنتي زيرنظر مراكز 

بهداشتي شهر تهران اجرايي شده و براساس آن، واحدها مورد 
بازرسي هاي تخصصي بهداشتي قرار گرفته و محصولات از نظر 
بهداشتي، بار ميكروبي و... ارزيابي شــده اند. وي افزود: از ديگر 
مواردي كه در قالب اين طرح اعمال مي شــود، بررســي سطح 
پيشخوان مغازه ها، بهداشت داخل سردخانه و گرمخانه و دماي 
اين محيط ها، بهداشــت فردي افراد شــاغل در واحدها نظير 
بررسي و تست انگشــت افراد از نظر ميزان آلاينده ها و... است 
كه ظرف ۳ روز جواب تست ها براي واحدها ابلاغ مي شود و اگر 
واحدي موفق به دريافت نتيجه مطلوب نشود، بدون هيچ گونه 

اغماضي پلمب مي شود. 

سلامت مردم شوخي بردار نيست
رجبي تاكيد كرد: سلامت مردم شــوخي بردار نيست بنابراين 
فعالان اين صنف با خودكنترلي و خوداظهاري راه را روي هرگونه 

تخلف مي بندند. 
وي گفت: براساس اين طرح، شاغلان در واحدهاي توليد و عرضه 
مواد لبني سنتي روزانه فرم هايي را بايد پر كنند كه بر اين اساس 

احتمال هيچ گونه دور زدن قانون و تخلف اصلا وجود ندارد. 
وي اظهار كرد: براســاس برنامه ريزي هاي انجام شــده ماهانه 
2 بار تمام واحدها مورد بازرســي هاي دقيق قرار مي گيرند و از 
محصولات به صورت تصادفي نمونه برداري خواهد شــد. رئيس 
اتحاديه فروشــندگان لبنيات تهران خاطرنشان كرد: بعضي از 
كساني كه نسبت به سلامت مواد لبني سنتي اطمينان نداشته و 
دائم مشغول هشدار دادن هستند، دغدغه سلامت مردم را ندارند 
بلكه دغدغه اصلي آنها موارد اقتصادي است درحالي كه وجدان و 
تعهد كاري و توجه 1۰۰درصدي به سلامت مردم از دغدغه هاي 
اصلي فعالان در عرصه لبنيات سنتي محسوب مي شود و جالب 
اينكه خانواده فعالان اين عرصه نيز از محصولات سنتي استفاده 
مي كنند بنابراين سالم بودن مواد لبني بر سلامت افراد خانواده 

اين عزيزان تاثير مستقيم خواهد گذاشت. 
وي درباره برخي ســوالات شــهروندان درباره علت كپك زدن 
محصولات صنعتي در مقايســه با ترش شــدن لبنيات سنتي 
توضيح داد: در محصولات صنعتي از مواد نگهدارنده اســتفاده 
مي شود و اين مواد در نهايت منجر به كپك زدن محصول پس 

از تاريخ انقضا مي شود درحالي كه براي نمونه اگر ماست با مواد 
طبيعي تهيه شده باشــد، بايد پس از 5-۶ روز ترش می شود و 

كپك زدن براي مواد سنتي معنايي ندارد. 
وي عنوان كرد: بر اســاس تجربه شخصي شــاهد بودم كه يك 
دبه ماســت به مدت 1۰ روز خارج از يخچال و در محيطي گرم 
نگهداري شده بود اما همچنان شــيرين بود درحالي كه درباره 

ماست طبيعي سنتي چنين چيزي ممكن نيست. 
رجبي گفت: هنگامي كه ماســت هاي ســنتي ترش مي شوند 
واحدهاي توليدي آن را تبديل بــه دوغ مي كنند كه ماندگاري 

بيشتري نيز دارد. 
وي درباره مــدت زمان ماندگاري انواع پنير ســنتي بيان كرد: 
پنيرهاي سنتي مانند ليقوان و تبريز حداقل ساعت زمان براي 
تهيه شدن نياز دارند و پس از آن اگر در آب پنير بمانند براي يك 

سال قابل استفاده هستند و به راحتي خراب نمي شوند. 
وي ادامه داد: اما درباره محصولي مانند خامه وضعيت متفاوت 
است زيرا خامه را حداكثر براي 2-۳ روز مي توان نگهداري كرد و 
پس از آن ترش و خراب مي شود. وي تصريح كرد: شير نجوشيده 

را مي تــوان حداكثر يك تــا 2 روز نگهداري كرد اما اگر شــير 
جوشيده شود، براي ۴-5 روز قابل نگهداري است. 

رجبي در پايان خاطرنشــان كرد: خوشــبختانه در چند سال 
گذشته مردم تمايل بيشتري به استفاده از مواد لبني سنتي پيدا 
كرده اند و علت اين مساله را مي توان در كيفيت خوب و قيمت 

مناسب آنها يافت. 
رئيس اتحاديه لبنيات فروشــان تهران بيان كرد: اگر شــير و 
فرآورده هــاي آن را به عنــوان كالاي اســتراتژيك در جامعه 
محســوب مي كنيم بايد فضا را براي فعالان ســنتي و صنعتي 

لبنيات فراهم كنيم. 
وي با بيان اينكه متاســفانه وقتي نرخي در صنايع لبني تعيين 
مي شود كيفيت مدنظر قرار نمي گيرد، افزود: اين درحالي است 
كه براي تهيــه لبنيات از جمله پنير، ماســت ، خامه و... از مواد 
گوناگون با كيفيت هاي مختلف استفاده مي شود و يك خريدار 
زماني متوجه كيفيت مي شود كه كالايي را مصرف مي كند چون 
در زمان خريد به دليل يكســان  بودن قيمت هــا نمي توان نوع 

كيفيت را تشخيص داد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در گفتگو با »كسب وكار«: 

تمايل مردم به مصرف لبنیات سنتی بیشتر شده است
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

فيليپس
فيليپس )به هلندي: Philips( شركت هلندي و چندمليتي تجهيزات الكترونيكي است 
كه دفتر مركزي آن در آمســتردام هلند قرار دارد. اين شركت، در سال ۱۸۹۱ توسط 
جرارد فيليپس در شهر آيندهوون تاسيس شد. شركت فيليپس، يكي از بزرگ ترين 
شــركت هاي توليدكننده لوازم و تجهيزات الكترونيكي جهان است. شمار كاركنان 
آن بيش از ۱۱۸هزارنفر است و در ۶۰ كشــور جهان خدمات خود را ارائه مي كند. در 
سال ۲۰۱۲ شركت فيليپس به عنوان بزرگ ترين توليدكننده تجهيزات روشنايي و 
نورپردازي در جهان، شناخته شد. فيليپس در رتبه بندي برترين برندهاي جهان در سال 
۲۰۱3 جايگاه چهلم و در فهرست 5۰۰ شركت بزرگ جهان مجله فورچون در جايگاه 
347 امين شركت بزرگ جهان قرار گرفت. جرارد فيليپس، شركت فيليپس را با هدف 
توليد انبوه لامپ هاي الكتريكي در كشور هلند تاسيس كرد و به مرور خط توليد ساير 
تجهيزات و وسايل برقي را به كارخانجات توليدي خود افزود. در سال ۱۹۱4 نخستين 
آزمايشگاه تحقيقاتي مجهز در زمينه هاي فيزيكي و شيميايي راه اندازي و توسط اين 
شركت به دنياي الكترونيك و پزشكي معرفي شد. در سال ۱۹7۲ نخستين سيستم 
ويدئو خانگي، يا دستگاه وي اچ اس در بازار تجهيزات الكترونيكي انگليس ارائه شد. اين 
محصول، عملا در مواجهه با استانداردهاي بتاماكس كه توسط شركت سوني توليد شده 
بود، در سطح بين المللي فروش زيادي نداشت. دهه ۱۹۹۰ براي اين شركت، دوران 
تجديد ساختار و بازسازي فشرده محدوده فعاليت تجاري بود. در سال ۲۰۰۱ مركزيت 
شركت كه تا آن زمان، در شهر آيندهوون هلند بود، به شهر آمستردام منتقل شد. شركت 
فيليپس كه فعاليت خود را در حوزه روشنايي آغاز كرده بود، امروز در حوزه هاي ديگر 
نظير لوازم خانگي و وسايل شخصي، سيستم هاي پزشكي و لوازم و تجهيزات الكترونيكي 
حضور گسترده اي در ســطح بين المللي دارد. در حال حاضر، باتوجه به سياست اين 
شركت مبني بر روان سازي كارها و ساده سازي ساختار سازماني، تمامي فعاليت ها در 

3حوزه اصلي فناوري، بهداشت و شيوه هاي زندگي متمركز شده است. 

خوبي حس رقابت 
آدم ها ويژگي هاي متفاوتي دارند و همين 
تفاوت هاســت كه باعث بــه وجود آمدن 
مفاهيم مختلف، تكنولوژي هاي متفاوت 
و فضاهاي گوناگون در دنيا شــده است. 
اينكه هركســي دنيا و اتفاق هاي آن را با 
عينك خود مي بيند و برداشت هاي خود 
را دارد باعث مي شــود كه هر روز در دنيا 

اتفاق هاي گوناگون شكل بگيرد. 
خصلت ها و ويژگي هايي كه ما داريم باعث مي شود كه اين تفاوت ها شكل 
بگيرد. در واقع نگاه متفاوت به رويدادهاي مشــترك به دليل تفاوت هاي 
خود ماست. تمام خصلت ها و ويژگي هاي ما در حالت عادي خنثي هستند 
و در موقعيت هاي مختلف است كه كاركرد خوب يا بد پيدا مي كنند. مثلا 
درون گرا يا برون گرا بودن شايد به خودي خود مثبت و منفي نباشد. اينكه 
درون گرايي يا برون گرايي در چه شــرايطي بروز كند به آن ويژگي تعريف 
خوب يا بد مي دهد. اما برخي از اين ويژگي ها به دليل بروز بيروني اش ممكن 
است كه تصوير و احساس خوشايندي را به ديگران منتقل نكند و از طرف 
ديگران درست درك نشود. حس رقابت يكي از همين ويژگي هاست. ويژگي 
دروني ای كه در بعضي از افراد ميزانش بســيار بالاتر از ديگران است. اين 
دسته از افراد همواره خودشان را در يك مسابقه فرض مي كنند و همكاران 
يا دوستانشان رقبايي هستند كه بايد به آنها برسند. اين ويژگي ها هم مثل 
ديگر ويژگي ها الزاما بد نيست. وقتي شخصي احساس رقابت با فرد ديگري 
را پيدا مي كند همين ويژگي باعث پيشرفتش مي شود. اما همين حركت 
اين حس را به ديگران منتقل مي كند كه او دارد آنها را پس مي زند يا آنها را 

به زير مي كشد يا زيرآب مي زند و ...
حس رقابت مي تواند عامل مهمي در حركت و پيشرفت شما باشد بنابراين 
اين حس الزاما اتفاق بدي درون شما نيســت و نبايد به خاطر داشتن آن 

شرمنده باشيد. 

هدف برندسازي شخصي
معمولا وقتي از برندسازي شخصي صحبت 
مي كنم، نخستين چيزي كه به ذهن افراد 
مي رسد »شــهرت« و »معروفيت« است. 
وقتي از آنها مي پرســم چرا اينگونه فكر 
مي كنيد، برايم مثال هــاي زيادي از افراد 
مشــهور ـ از نويسنده و شــاعر گرفته تا 
ورزشــكار و بازيگر ـ مي آورند كه ظاهرا 
ويژگي مشــترك تمامي آنها شهرتشان اســت اما در برندسازي شخصي 

»شهرت« آخرين عنصر كليدي است. 
بياييد يك بار ديگر به مفهوم برندسازي شخصي نگاهي بيندازيم. مفهوم 
برند شخصي كه پيش از اين هم به آن اشاره كرده ام، تصويري است كه از 
شما در ذهن ديگران وجود دارد و مبناي رفتار، گفتار، تعاملات و تصميمات 

آنها درباره شماست. در اين تعريف يك كلمه كليدي وجود دارد: ديگران.
بگذاريد چند ســوال كليدي را با هم مرور كنيم: وقتــي از ديگران حرف 
مي زنيم درباره چه كساني ســخن مي گوييم؟ ديگران يعني همه كساني 
كه مرا مي شناسند يا افرادي كه بايد مرا بشناسند؟ هدف از اين شناختن 
چيست؟ آيا صرف اينكه همه من را بشناسند و معروف باشم براي من كفايت 

مي كند يا از اين »برند« به دنبال كسب درآمد يا ارزش ديگري هستم؟ 
ماجراي برند شخصي چيزي شبيه »يك نكته از اين معني، گفتيم و همين 
باشد.« است. ما معمولا فقط به يك معناي برند شخصي توجه مي كنيم و 
احساس مان اين است كه برند شخصي مساوي است با شهرت و در نتيجه 
فردي كه مشهور اســت لزوما برندسازي شخصي درســتي انجام داده و 
برعكس، كسي كه برند شخصي مناســبي دارد، معروف است اما آيا واقعا 

همه ماجرا همين است؟

تاريخ كسب وكار

يادداشت مدير

برند شخصي 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر جهان 
فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط رودررو 
با ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط با ديگران 
هم مانند آشپزي، برنامه نويسي يا فوتبال بازي  كردن 
يك مهارت است و مي توان نحوه بهتر انجام  دادنش را فرا 
گرفت. يادگيري مهارت هاي لازم براي ارتباط با ديگران 
كمك تان مي كند تا در تمام جنبه هاي زندگي تان موفق 
شويد. در اينجا ۱5 مهارت اجتماعي آورده  شده  كه با فرا 

گرفتن آنها مي توانيد كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۱. كمتر حرف بزنيد؛ بيشتر بپرسيد

آن هايي كه با آدم ها خوب هســتند، لزوما خوب حرف 
 نمي زنند بلكه برعكس، در سوال پرسيدن خبره هستند. 
يكي از مهم ترين مهارت هاي اجتماعي كه مي توانيد فرا 
بگيريد، توانايي سوال پرسيدن است؛ سوال پرسيدن نه 
به شكل بازجويي، بلكه به شكلي كه كمك تان كند آدم ها 
را بهتر درك  و رابطه تان را با آنها تقويت  كنيد. آدم ها حرف 
 زدن درباره خودشان را دوست  دارند، بنابراين پرسيدن 
سوالاتي كه خاطرات شان را در ذهن شان بياورد )مثلا 
چه حسي داشتيد وقتي... ؟(، نظرات شان را جويا شوند 
)مثلا ديدگاه تان درباره ... چيست؟(، يا از آنها توصيه اي 
بخواهند )مثلا دودل مانده ام و دوست داشتم بدانم نظر 
شما درباره ... چيست؟( و با قرار دادن فرد مورد نظر در 
مركز گفتگو، هدايت گري بحث را از آن شما خواهد كرد. 

۲. پيروزي هاي  ديگران را جشن بگيريد
وقتي كسي خبر بسيار خوبي را درباره خودش به شما 
مي گويد، به جاي اينكه نسبت به آن بي تفاوت باشيد، 
خبر خوبي درباره خودتان به او بگوييد يا خبر خوب شان 
را بي ارزش جلوه  دهيد، از خبرشان خوشحال شويد و 

پيروزي  اش را جشن بگيريد. 
۳. در محفل گروه حواس تان را جمع  كنيد

براي بسياري  آدم ها، بودن در محفل گروه فرصت بسيار 
خوبي است براي كناره گيري، چك كردن تلفن همراه و 
بي توجهي به گفتگوها اما براي شما نبايد اينگونه باشد. در 
جمع دوستان، حواس تان را كاملا جمع  كنيد تا بتوانيد 
نحوه ارتباط با ديگران را از روي آنچه مي گويند، لحن 
كلام شان و حتي چيزهايي كه نمي گويند، ياد بگيريد. 
متوجه  شويد چه  كسي دوســت  دارد هدايت بحث را 
در دست بگيرد، اعضاي گروه دوست  دارند راجع  به چه 
 چيزي صحبت  كنند و چه  كسي از بحث كنار گذاشته 

 مي شود. 
۴. ارتباط چشمي داشته  باشيد 

شما هر روز با چيزهاي زيادي دست وپنجه نرم  مي كنيد 

كه مي خواهند يكي از اصلي ترين خصيصه هاي كاربردي 
شما را از آن خود كنند؛ يعني توجه تان را. داشتن ارتباط 
چشمي با كسي كه رودررو در حال صحبت  كردن با او 
هستيد، نشــان  مي دهد شما مطمئن به  نفس هستيد 
و كاملا درگير كلام او شــده ايد. با اين حال، اگر به نظر 
مي رسد طرف مقابل نمي خواهد با شما ارتباط چشمي 
برقرار كند، قبل از اينكه سريع براي خودتان نتيجه گيري 
كنيد، بدانيد كه ممكن است نگاه  كردن به ديگران در 
فرهنگ او امر مورد پسندي نباشد، مرعوب شما شده 

 باشد، يا اينكه در حضور شما احساس ناراحتي كند. 
۵. تن  گفتار مثبت داشته  باشيد

شما با حالات بدن تان مي توانيد اعتمادبه نفس، مهرباني 
و حس رهبــري را القا كنيد. ســرتان را بــالا بگيريد، 
شانه هاي تان را عقب  بدهيد و سينه تان را جلو بگيريد. ما از 
سخنراني دكتر ايمي كادي روي وب گاه تد كه در آن گفته 
 بود: »تن  گفتارتان شما را شكل  مي دهد«، ياد مي گيريم 
با حالات بدن مان مي توانيم احساس و تفكر خودمان را 

نسبت  به خودمان تغيير دهيم؛ پس بزرگ بينديشيد.
۶. به جزئيات ريز توجه  كنيد

زندگي سخت است و بسياري آدم ها در استيصال كامل 
به زندگي شان ادامه مي دهند،  آن هم بدون هيچ كمك 
خاصي از سوي خانواده يا دوستان شان. مشكل اين است 
كه مردم در پنهان  كردن مسا ئل بسيار خوب هستند و 
اين جور القا مي كنند كه همه چيز در زندگي شان خوب 
اســت و به هيچ كمكي احتياج  ندارند. فراموش  نكنيد 
آدم ها زندگــي ديگري هم بيــرون از محل كار، محل 
تحصيل يا هر جاي ديگري كه آنها را مي بينيد، دارند. 
آگاه  بودن از تن  گفتار، رفتار و چيزهايي كه چهره مردم 
نشان  مي دهد، آن چه واقعا بر آنها مي گذرد را براي تان 

آشكار خواهد كرد. 
۷. نقاط قوت آدم ها را تحسين  كنيد

يكــي از راه هايي كه باعث مي شــود آدم هــا بهترين 
ويژگي هاي اخلاقي خود را نشان دهند، تحسين كردن 
نقاط قوت شان اســت. مي توانيد تصور كنيد اگر كسي 
به شما مي گفت: »محض اطلاعات مي خواستم بگويم 
توانايي تو )در فلان كار( تحسين برانگيز است؛ كاش من 
هم مي توانستم مثل تو اين كار را انجام دهم«، در جواب 
او چه مي گفتيد؟ تحسين كردن يك آدم ديگر نشانه اي 
از اعتمادبه نفس داشتن فرد تحسين كننده است و در 

عين حال كمك بزرگي هم به ايجاد اعتمادبه نفس در فرد 
تحسين  شده مي كند. 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر 
جهان فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط 
رودررو با ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط 
با ديگران هم مانند آشپزي، برنامه نويسي يا فوتبال 
بازي  كردن يك مهارت اســت و مي توان نحوه بهتر 
انجام  دادنش را فرا گرفت. يادگيري مهارت هاي لازم 
براي ارتباط با ديگــران كمك تان مي كند تا در تمام 
جنبه هاي زندگي تان موفق شويد. در اينجا ۱5 مهارت 
اجتماعي آورده  شده  كه با فرا گرفتن آنها مي توانيد 

كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۸. خوبي هاي ديگران را در غياب شــان 

بگوييد
شما مي توانيد شخصيت يك نفر را از شيوه صحبت 
 كردن او راجع به ديگران در غياب شــان بشناســيد. 
اگر كسي دائما پشت سر ديگران از آنها بد مي گويد، 
مي توانيد مطمئن باشــيد از شما هم در غياب تان بد 
مي گويد. از آن آدم هايي باشيد كه در غياب ديگران 

خوبي هاي ديگران را ياد مي كند. 
۹. به صداي ديگران گوش  كنيد

آدم ها نه تنها با چيزهايي كــه مي گويند كه با لحن 
كلام شــان چيزهاي زيادي راجع به خودشان آشكار 
مي كنند. بعضي ها وقتي بلنــد و تند حرف  مي زنند، 
بهتر با ديگران ارتباط برقــرار مي كنند، درحالي كه 
سايران ممكن است به شيوه آرام تري با ديگران ارتباط 

برقرار كنند. مخاطب تان را بشناسيد. 
۱۰. بيشتر لبخند بزنيد

يك پژوهش نشان مي دهد آدم ها مطمئن به نفس تر، 
بيشتر لبخند مي زنند. منظورم اين نيست كه اين ور 
و آن ور نيش تــان را تــا بناگوش باز كنيــد؛ اين كار 
چندش آور است. حرفم اين است كه اگر حال وهواي 
خوبي داريد، يادتان باشــد اين را به دوســتان تان 
هم نشــان  دهيد. به علاوه، لبخنــد زدن به ديگران 
نورون هاي آينه اي مغز آنها را فعــال مي كند تا آنها 
هم متعاقبا به شما لبخند بزنند؛ خنده مسري است. 
آن هايي كه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي دارند، 
خوش برخورد هستند و هيچ چيز بهتر از يك لبخند 

واقعي نشان دهنده رفتار دوستانه نيست. 

۱۱. مودب باشيد
رفتار خوب، بهبود ارتباط با ديگران را بســيار آسان 
مي ســازد. همان عبارت هاي ســاده اي كــه پدر و 
مادرتان در كودكي به شــما ياد داده اند براي شــما 
بسيار چاره گشــا هســتند؛ عباراتي چون »لطفا«، 

»ممنون« و »قابلي  نداشت«. 
۱۲. بخشنده باشيد

براي اينكه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي داشته  
باشيد، بايد چيزي براي عرضه داشته  باشيد. از چيزي 
كه مي دانيد يا كاري كه بلد هستيد براي نفع رساندن 
به اطرافيان خود استفاده  كنيد، بدون اينكه درعوض 
آن چيزي انتظار داشــته  باشــيد. چيزي كه در آن 
خبره هستيد را با ديگران به  اشتراك   گذاريد تا لذت 

رضايت بخش بخشندگي را تجربه  كنيد. 
۱۳. گاهی اوقات چيزي نگوييد

بعضی وقت ها آدم ها نمي خواهند نظر شما را بشنوند. 
دفعه بعدي كه خواســتيد وســط بحثي بپريد و از 
نظر خودتان دفاع  كنيد، لحظــه اي درنگ  كنيد و از 
خودتان بپرسيد: »مي خواهم شــاد باشم يا حرفم را 
به كرسي بنشانم؟« بيشتر وقت ها شاد بودن به  معني 
كنار كشــيدن از بحث و لذت  بردن از هم صحبتي با 

ديگران است. 
۱۴. نيمه پر ليوان را ببينيد

منفي گرايي مســري اســت و مي تواند به ســرعت 
گســترش پيدا كند. از آن آدم هايي نباشــيد كه با 
غرزدن هاي بي پايــان، منفي گرايــي را بين اعضاي 
خانواده، دوســتان يا همكاران خود پخش مي كنند. 
در عوض، نيمه پر ليوان را نگاه كنيد و شرايط دشوار 
را بيش از حد ســخت جلوه  ندهيد. اين حرف بدين 
معنا نيســت كه غيرواقع گرا و بيش از حد مثبت گرا 
باشيد؛ معني اش اين اســت كه از مشكلات هراسي 
نداشــته  باشــيد و روي چيزي كه مي توانيد كنترل  

كنيد، تمركز كنيد. 
۱۵. خوبي ديگران را ببينيد

سعي  كنيد خوبي ديگران را ببينيد. انسان ذاتا به دنبال 
پايين آوردن ســطح ديگران اســت تا بدين  طريق 
خودش احساس بهتري داشته  باشد اما شما درعوض، 
ســعي در يافتن خوبي هاي پنهان ديگران داشــته 
 باشيد؛ به ويژه اگر خودشان نمي توانند آنها را ببينند. 
نويسنده: جاستين سوآ
ترجمه: تحريريه نشريه بازده
منبع: لايف هك

۱۵ مهارت اجتماعي برای موفقيت

خريدار باران
طنز 

نقش استراتژيك منابع انساني
اينترنت و ســايت ها و وبلاگ ها پر اســت از نقش 
استرات ژيك منابع انساني در سازمان ها. سعي مي كنم 
در اينجا همراه با مثالي عملي به اين موضوع  نگاهي 
داشته باشــم؛ موضوعي كه مدتي پيش با يكي از 
مديراني كه واقعا به اين مســاله اعتقاد دارد،  به آن 
رسيديم. داستان از اينجا شروع شد: قرار شد براي 
شروع كار، مدل شايســتگي رفتاري را براي شغل 

مدير و كارشناس فروش سازمان تعريف كنيم. 
نخستين نسخه كه در آمد به كمی اصلاح نياز داشت. 
اصلاحات را انجام داديم و در نسخه دوم پرسيدم كه 
چقدر اين تعاريف به مدلي كــه در ذهن آن مدير 
است، نزديك است. اين مدير عزيز و باهوش گفت كه 
واقعا نمي دانم كه اين مدل چقدر خوب است. ايشان 
گفت ما در اينجا داريم كارشناس فروشي را تصوير 
مي كنيم كه به اندازه مدير فروش »تمام كننده خوبي 
نيست« و اين يعني او در كارهاي سخت هميشه بايد 
منتظر مدير فروش باشد كه كار را تمام كند. خوب 
چاره ظاهرا ساده اســت. او را )از ديد نهايي كردن( 
قوي تر مي كنيم. حالا او فردي سركش مي شود كه 
هيچ ابايي ندارد كه از مخاطبش درخواست سفارش 
كند؛ اين به نظر خوب مي رســد اما اين مدير عزيز 
گفت كه حالا او ديگر از مدير فروشش حرف شنوي 
نخواهد داشت  چون احساس مي كند چيزي از او كم 
ندارد  و چه بســا اگر از او باهوش تر هم باشد، ديگر 
اصلا زير بار دســتورات او نخواهد رفت. اينجا سه 

نكته مطرح است: 
۱- متوجه مي شــويم كه فرق كارشناس و مدير 
فروش فقط اين پارامترها نيســت. مثلا تجربه و 
تحصيل هم مهم است )يا حتي مهم تر است.( پس 
كاري كه ما مي كنيم اين است كه اين مدير فروش 
با تجربه و تحصيلاتش و نيز با حمايتي كه از سوي 
مديريت دريافت مي كند، كارشناسش را اداره )اداره 
و نه سركوب( كند. يعني در شيوه مديريتي اين مدير 
فروش، توان اداره كردن زيردستاني كه خيلي هم 

قوي هستند، مهم مي شود. 
۲- متوجه مي شــويم كه گرچه داشتن افراد قوي 
خوب و مطلوب است اما بايد حواس مان باشد كه 
ما هم بايد قادر باشيم آنها را اداره كنيم؛ وگرنه يا آنها 
سرخورده مي شوند يا ما عاصي مي شويم و اينها هر 

دو نامطلوب هستند. 

مهارت اورژانس كسب وكار 

شما يك ديس برنج را يك جا نمي خوريد. نه تنها 
يك ديس كه يك بشــقاب برنج را هم يك دفعه 
ميل نمي كنيد. مقداري از برنج را كه فكر مي كنيد 
مناسب هست به بشــقاب منتقل مي كنيد و بعد 
شروع مي كنيد قاشق، قاشــق غذا را ميل كردن. 
وقتي كه خيلي گرسنه باشــيم، يك ديس برنج 
به نظــر ما غذاي زيــادي نمي آيد امــا كمي كه 
مي خوريم ســير مي شــويم و اگر زياد بخوريم 

احساس بد فيزيكي و روحي خواهيم داشت. 
يادگيري هم مثــل خوردن غذاســت. ما نيازي 
احســاس مي كنيم و مي خواهيم با يادگيري اين 
نياز را برطرف كنيم اما نمي تــوان حجم زيادي 
از اطلاعات )يك ديس برنــج( را يك جا دريافت 

كرد. خيلي وقت ها همين نياز باعث مي شود كه 
مثلا وقتي با منبعي پر از كتاب هاي الكترونيك، 
ويدئو هاي آموزشي، نرم افزارها و جزوات مختلف 
در زمينه مورد علاقه و نيازمان برخورد مي كنيم 

آنقدر هيجان زده بشــويم كه فكر  كنيم همه اين 
دانشي كه مي خواستيم را در اختيار داريم و شروع 

مي كنيم به دانلود كردن و دسته بندي كردن و ...
اما بي خبر از اينكه همه اين حجم اطلاعات فقط 
در كامپيوتر ما انبار مي شوند و خاك مي خورند و 
هيچ وقت از آنها استفاده نمي كنيم. تنها كاربردش 
اين است كه اگر جايي صحبتي شد بگوييم راجع 
به فلان موضوع حجم زيادي از اطلاعات را داريم و 
اين مجموعه را مثل يك ويروس به شخص ديگري 

منتقل كنيم. 
اما بد نيست، اين بار كه قصد داشتيم چيزي را ياد 
بگيريم، وقتي گرسنه هستيم، حجم زياد برنج در 

ديس، ما را هيجان زده نكند.

چطور يك ديس برنج بخوريم؟

مدير يك فروشــگاه بزرگ در حال سركشــي به 
فروشگاه بود كه ناگهان توجهش به گفتگوي يكي از 
فروشندگانش با يك مشتري جلب شد: »نه قربان. 
ما چيزي كه شما مي خواهيد را نداريم و بعيد هم 
مي دانم به  اين زودي ها برايمان برسد.« مدير چند 
لحظه اي به كشمكش فروشــنده و مشتري دقت 

كرد. مشتري مدام اصرار مي كرد و فروشنده انكار. 
مدير فروشگاه به شدت عصباني شد و جلو رفت. از 
مشــتري عذرخواهي كرد و گفت: »اين فروشنده 
بي ادب ما تازه كار است. بي تجربگي اش را ببخشيد. 
ما در اينجا اعتقاد داريم هميشــه حق با مشتري 
اســت. خواهش مي كنم لطف كنيد هفته آينده 

تشــريف بياوريد. من مطمئن هستم كه سفارش 
شما تا آن موقع به دست ما رسيده است.« مشتري 
قانع شــد، نگاهي عصباني به فروشنده انداخت و 
گفت: »بســيار خوب، من مي روم. ولي به نفع تان 
است هفته آينده ســفارش من حاضر باشد.« اين 

را گفت و رفت. 

بعــد از رفتن مشــتري، مديــر فروشــگاه رو به 
فروشــنده اش كرد و گفت: »هيچ وقت به مشتري 
نگو كه فلان چيز را نداريم. حالا اين مشتري چي 

مي خواست كه نداشتيم؟«
فروشنده گفت: »باران مي خواست رئيس«

نتيجه اخلاقي: هيچ وقت به مشتري نگوييد نه.


